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CE POATE Șl CE NU POATE
REZOLVA

PLANUL

CEASUL DE INVESTIȚII

PE ȘANTIERELE

CINCINALULUI

AL 12-LEfl
fost suge- 
îndepliniril

întrebarea ne-a 
rată de stadiul 
planului de investiții pe șan
tierul Fabricii de azbociment- 
Tg. Jiu. Discutăm pe rînd (a 
doua zi după o analiză califi
cată drept „furtunoasă și ne
cesară', cu participarea : di
recției generale a silicaților, 
a proiectantului, a întreprin
derii 6 construcții Craiova șl 
a beneficiarului) cu executorii 
și titularii de investiție. Pri
mim invariabil, același răs
puns : „Lucrările sînt rămase 
în urmă, dar măsurile luate în 
ședința de ieri. (8 noiembrie 
— n.n.) în prezența tovarășu
lui adjunct al ministrului, A. 
Chiriță, vor crea condiții pen
tru scurtarea termenului de 
punere în funcțiune-.

De aici începe, de fapt, po
vestea „ceasului al 12-lea“. 
Nici vorbă, în ședința de lucru 
de care am amintit, s-au sta
bilit măsuri importanta și 
foarte bune. Orientarea lor

în esență, următoa-este, 
rea : să se intensifice ritmul 
de construcții șl montaj pe 
șantier pentru ca termenul de 
punere în funcțiune — etapa 
I — să fie redus cu circa 
3 luni de zile.

In fața acestor măsuri, în 
fata garanțiilor pe care ți le 
dau șl constructorul și bene
ficiarul, stai și te întrebi: de 
ce n-o fi avut Ioc mult mai 
devreme această analiză care 
este considerată ca deschiză
toare a unor perspective atît 
de optimiste ?

Noi ne propunem să anali
zăm, deocamdată, realizarea 
planului de investiții — așa 
cum se prezintă după 10 luni, 
așa cum este estimat pînă la 
sfîrșitul anuluL Doi Indicatori 
dau Imaginea exactă : planai 
valoric nu va fi realizat pe 
întregul an. Iar montajul uti
lajelor tehnologice este întîr- 
liat eu ci rea două InuL între
barea din titlu apare deci

foarte firească : ce 
nu poate rezolva 
12-lea ?

— Stadiile fizice
actuală (după a doua ian

poate șl ce 
ceasul al

complet 
a ameu- 
fabricație 
ti raia la

?
COMODITATEA...

EXIGENȚELOR

sînt la ora 
a 

treia replanificăre a termene
lor — n.a.) corespunzătoare — 
ne spune ing. GH. GEORGES
CU, șeful lotului fabricii de 
a zirw Noi vom preda
mentorului Închise 
hala de preparare 
tec uri lor și hala de 
a tuburilor pînă eel
sfîrșitul Ionii noiembrie. Ce
lelalte obiective nu au volum 
mare de montaj.

— De ce n-ați respectat gra
ficele inițiale de predare la 
montaj ?

— Cauzele sini c un «acu te. 
Daeă insistați, vi le preiinL 
Am primit proiectele pe an
samblul lucrării cu • fntirzie- 
re de • lună de iile. Am aș
teptat circa 2 luni de zile so
sirea unei automacarale «Co
lea** cu care să ridicăm fer
mele la hala de fabricație. 
Deci : iată eum a-aa pierdut 3 
tuni. Am primit eu întirxiere

C. PRIESCU 
îng. XEAGU TOROIU

(Continuare în pag. a “V-aj

— Ce bun ești. bunuleI 
Foto: FLORIAN ROȘOGA

CU ANGAJAMENTELE
ÎNDEPLINITE

Colectivele între
prinderilor indus
triale din regiunea 
Suceava au anunțat 
îndeplinirea, 
două luni 
vreme, a 
montelor 
privind 
sarcinilor 
la producția globa-

cu 
mai de- 

angaja- 
anuale 

depășirea 
de plan

lă și marfă. Produ
sele date peste plan 
în primele 10 luni 
ale anului se ridi
că la valoarea de 
peste 115 milioane 
lei. La capitolul 
marfă vîndută și 
încasată s-a înre
gistrat o depășire 
de 2,2 la sută față

de 1,5 la sută 
prevedea 
mentul.

Au fost realizate 
angajamentele și 
la creșterea pro
ductivității muncii, 
pe această cale ob- 
ținîndu-se 78
sută din sporul de 
producție.

cît 
angaja-

la

Debfl*ca'ea z-a produs eon- 
eomateiU in trei puncte la Dd- 
buleni, Celei* și, undeva, la 
mijUxml acestei distanțe — 
pn* dreptul satului Potelu. 
La început un an și
;-’-iă:aîe, o 'nină de oameni ți 
citer a mașini. Pe mdsu«5 însă 
ce digiU de centură a.’ Insulei 
Mari @ Brăilei se contura la 
pargyw^tnjj stabiliți, bacurfe 
remorcate de „T ulcea." în șan- 
Tserul din lunea Olteniei 
ad-ceau alte și alte forțe. Ve- 

oanser.t cu experiență 
acfc-islatâ ' inginerul Valeriu 
Gligoraș, de pildă, mu serepe- 
rișfii și bu’dozerișrii dm bri
gada 1st Vlad Badea — cu- 
r.oscuți atei rnb «y?ne?e de 
„cei cincisprezece** — ea-e 
aveau să ronsiiTuie nucle
ul colecfimlui p*egdîit pen
tru „scoaterea la zi" a 
comorilor ascunse de apele 
Dunării in revărsare, de per
manența luci>L-i lacului Pote- 
lu — producțiile agricole.

In această formație, băieții 
lui Badea au început-o acum 
șase sau țapte ani. cînd s-a 
dat întiia dată asaltul împo
triva™ dezordinei din primă
vară sau din toamnă a apelor 
Dunării; așa lucrează și acum. 
Toți sînt tineri, harnici ți voi
nici, in stare să scoată apa din 
piatră. Vorbind despre succe
sele lui, comunistul Florea 
Barbu nu uită să spună : „Nu 
sînt numai ale mele ci șt ale

Pr iviri spre tziHmltdțile șarje 
Foto: ION CUCU

lui Ion Surugiu, Ion Marint*- 
țd, Ion Muceniu, Comei Bote* 
— «le celor cincisprezece. Știți, 
«oi ne ajutăm, brigade noas- 
t*d are un legămînt nescris, 
dar manifestat: la greu și la 
bine — toți ImpreunA. /■ 
Inrula Brăilei, legă mintal giof- 
tm i-a tradus în realiza rea a 
51 kilometri de dig, adică o

UN NOU VAS 
MINERALIER 

DE 12 500 TONE 
In timp ce nava

troșanl", lansată anul a- 
cesta, este ancorată la 
cheiul de armare, opera
țiile respective aflindu
se în plină desfășurare, 
pe calele șantierului de 
la Galați se conturează 
silueta celui de-al doilea 
mineralier de 12 500 to
ne. Și de data aceasta 
constructorii gălățenl au 
trecut cu succes preten
țiosul examen pe care îl 
constituie realizarea u- 
nei nave de asemenea 
proporții. Inginerul Du
mitru Anghel ne-a re
latat în legătură cu mer
sul lucrărilor că opera
țiile de asamblare șl 
montaj s-au executat în- 
tr-un volum ce reprezin
tă aproximativ trei sfer
turi din greutatea fără 
utilaje a corpului vasu
lui.

Punctul de plecare al anche
tei a fost o statistică realizată 
la un tribunal din București 
cu privire la frecvența divor
țurilor. Cifrele înclinau spre 
tinerii cu studii medii și 
superioare, spre cei care, so
ciologic, sînt numiți intelec
tuali. Legasem statistica aflată 
de o discuție mai veche cu un 
cunoscut inginer. Era căsăto
rit de 7 ani, ducea o viață co
modă, mașina — mașină, dis
tracția — distracție, excursiile 
— excursii. Din curiozitate, îl 
întrebasem de ce n-are copii. 
L-am văzut deodată devenind 
serios, amărît chiar, argumen- 
tindu-și lamentările :

— Ăsta ne-ar lipsi 1 Ce să 
facem cu el? Eu — 
soția — servici, cine să 
pe de copil ? Și apoi, 
ne-am văzut cu banul 
să cheltuim pentru al treilea ? 
Mi-e milă de nevastă-mea, să 
nu mai vadă un spectacol, să 
nu poată pleca nicăieri, zău, a- 
tîtea griji pe capul ei!

De curînd, am făcut o sta
tistică la Institutul de pro
iectări în construcții din Bucu
rești cu efectiv de. 994 ingi
neri. arhitecți, proiectant!.

Primul răspuns la întreba-

servici, 
se ocu- 
de-abia 
nostru,

rea anchetei mele — de ce 
n-aveți copii ? — mi-a permis 
legătura inițială :

— Sîntem altfel, stntem mai 
exigenți... Analizăm mai bine 
posibilitățile, condițiile 
care le avem Pentru 
și educa un copil...

lată, dar, una din 
frecvent invocate în 
copiilor: exigența. Să 
numai atît ?

★
Ing. Ecaterina P. este căsă

torită de nouă ani. Nu are 
copii. Argumentul este limpede 
și cu sinceritate exprimat:

— Nu ne-au trebuit... Nici 
eu, nici soțul meu n-am simțit 
nevoia...

Din destăinuiri, aflu că ea 
și-ar fi dorit la început un co
pil, dar soțul care-și petrece 
întreg timpul studiind, a ho- 
tărît că nașterea unuia în fa
milie l-ar deranja, l-ar tulbura 
munca.

încerc să-mi imaginez o 
căsnicie care se desfășoară de 
nouă ani de zile numai în doi.

pe
a creste

scuzele 
refuzul 

fie oare

GALINA BADULESCU

(Continuare în pag. a V-a) J

ÎN DEZBATERE, PROIECTUL DE LEGE A PENSIILOR

IN FOLOSUL TAU
Șl AL MUNCII

Adunarea In care muncitorii, tehnicienii și inginerii în
treprinderii „Electroaparataj" au dezbătut proiectul noii legi 
a pensiilor de asigurări sociale de stat și a pensiei supli
mentare s-a desfășurat sub semnul deplinei adeziuni și al 
interesului deosebit manifestat 
vederile proiectului.

de participant față de pre

Răspunzi nd la întrebări, ju
risconsultul întreprinderii a a- 
plicat diferitele articole din 
proiect la situațiile concrete 
propuse de participant!. Astfel, 
tovarășul Ilie Vasile a între
bat dacă la salariul tarifar, 
stabilit ca bază de calcul a 
pensiei, se adaugă și sporurile 
de noapte și toxicitate. Iată 
răspunsul primit:

Pensia se stabilește în ra- 
Aport cu salariul tarifar. Baza 
wde calcul este media salariilor 

tarifare lunare din 5 ani lu
crați consecutiv, la alegerea 
angajatului, din ultimii 10 ani 
socotiți de la încetarea activi
tății salariate. Bineînțeles, că 
la suma obținută 
calcul se adaugă 
pentru anii lucrați 
chim ea minimă (25 
tru vechimea continuă în a-

ceeași întreprindere și pensia 
suplimentară. Cuantumul pen
siei suplimentare pentru cel

care au contribuit mai mult da 
10 ani la fondul acestei pen
sii, este de 14 la sută din sa
lariul tarifar lunar folosit la 
calcularea pensiei de asigurări 
sociale. Pentru cei care au 
contribuit mai puțin de 10 ani, 
pensia suplimentară se stabi
lește astfel:

Timpul cit a-a contribuit la 
fondul de penali

Procente din media salariilor 
tarifare lunare

8—10 ani 10
5— 8 ani 7
2— 5 ani K
1— 2 ani 12

din acest 
sporurile 

peste ve- 
ani), pen-

Un grup de tineri muncitori 
au întrebat dacă contribuția 
de 2 la sută se poate moșteni 
în cazul în care angajatul în
cetează din viață înainte de 
pensionare.

— Contribuția de 2 la sută 
— a sunat răspunsul — se 
restituie numai în cazul cînd 
decesul salariatului a survenit 
înainte de achitarea contribu
ției pe 12 luni. în celelalte

cei ce azi te pregătesc să în
chine, conform tradiției, lingă 
berbecul fn frigare, birdaca de 
rin fn cinstea tmui succes 
obținut: încheierea lucrării. 
Roman Neacșu, Petru Tu do
ran, Ion Toc, Florin Ene, 
Gheorghe Cioseanu, Ion Fir- 
tate, iată numele numai eîfor- 
ra dintre „localnici-, cum sînt

caracterele și cauți să le afli... 
slăbiciunile, la fel s-a proce
dat și în această zonă unde 
smîreurile alternează numai 
la cfțiva pași cu grindurile de 
nirip, cu privalurile sau pă
durile de stejari.

„De cite ori n-a trebuit s-o 
luăm de la început cu lucruri 
pe care le consideram practic

OA MENI IN CALEA
APELOR...

treime din lungimea lut Aici, 
t« lunca Corăbiei, am realizat 
două planuri— Și, în primă
vară, am fost prezenți ți la 
ruptura din dipol de la Chi- 
țineu-Criș. Zece zile miinile 
ne-au rămas încleștate pe ma
netele marinilor cite 20 de ore 
din 24. Pentru prima dată a- 
tunci mi-a fost frică de apă ! 
Dar am învins..."

La școala lui Horea Barbu, 
a Iui Vlad Badea, Valeriu Gli- 
goraș si a celorlalți „vetera
ni* au crescut mulțt dintre

cunoscuți pe acest șantier bă
ieții sosiți, la îndemnul orga
nizațiilor V.T.C., de prin co
munele vecine. Au împrumu
tat din bărbăția și tenacitatea 
acestora, au învățat cum tre
buie să se „bată" cu apele, ce 
carate să așeze centurii pen
tru ca apele, în orice mo
ment, să se spargă fără spor 
de avansare în milioane de 
picaturi. Ca și cînd ai de-a 
face cu vietățile cele mai și
rete șt dorind să le vtnezi — 
le-at urmărit mal fntti un timp

terminate — ne spunea tova
rășul Ion Peneș, inginer șef 
al Trustului de utilaj terasier, 
venit sa îndrume personal ul
tima parte — ți cea mai difi
cilă — a lucrărilor de îndigu
ire. Nu mai departe decît 
săptămîna trecută pregăteam 
batardoul pentru închiderea 
privatului Celeiu. Depozita
sem circa 200 vagoane de pă- 
mînt. în seara dinaintea porni
rii acțiunii, prin surpare, ni s-a 
„furat" toată agonisirea. Ce 
puteam face ? Am luat-o de

la început. S-a lucrat zi și 
noapte fără întrerupere — în 
trei zile eram din nou gata de 
asalt împotriva apelor. De data 
aceasta — cu un plus de expe
riența cijtigată — am reușit. 
La kilometrul 12, lucrul scre- 
perelor era practic imposibil. 
Am apelat atunci la screpere 
elevatoare și la basculante. 
ylm cîștigat și aici pentru că 
avem oameni numai unul și 
unul — inimoși, exigenți cu ei, 
mîndri de ceea ce înfăptuiesc. 
Sînt crescuți în șantier și ori- 
cind se află gata să treacă prin 
foc numai ca în urma lor să 
rămînă ceva la care nimeni să 
nu descopere vreun cusur".

Utecistul Constantin Mecleș, 
lucrează pe acest șantier ca 
mecanic depanator. „Cea mai 
complicată muncă" — cum o 
apreciază toți de pe șantier. E 
apreciat ca omul în stare să 
descuie și cel mai complicat 
„lacăt" al defecțiunilor. Și nu-i 
trebuie mult timp. E, cum se 
spune, as în meserie. Poate 
că în aceasta a constat și... ne
șansa lui ca a doua zi după 
nuntă să fie deranjat de na
șul său — inginerul Popescu. 
(Se căsătorise pe șantier cu o 
fată de la birou și nunta tot 
aici o făcuse. în locul de onoa-

cazuri, pensia suplimentară se 
adaugă la penșia de urmaș.

Matrițerul Ion Olteanu a 
cerut să i se explice dacă u- 
nui salariat pensionat de boa
lă sau invaliditate înainte de 
împlinirea vîrstei limite de 
pensionare, i se recalculează 
pensia la împlinirea acestei 
vîrste ?

El primește următorul răs
puns :

— Pensionarul de boală sau 
invaliditate primește pensia 
respectivă pînă la împlinirea 
vîrstei de pensionare, după 
care primește pensia de bă-

P. SEVERIN

Ing. GH. FECIORU

(Continuate 1n pag. a tV-a)
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La Institutul de studii șl cerce
tări hidrotehnice din Capitală
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OPINII

W DE FILM
O DISCUȚIE IN CADRUL CAREIA AU EXPRIMAT PUNCTE DE VEDEREi

ION POPESCU - 

GOPO

DAVID ESRIG RODICA TĂPĂLAGĂ TOMA CARAGIULUCIAN PINTILIE ȘTEFAN TĂPĂLAGĂ

• De ce dispar vedetele?EMERIC SCHAFFER

• Sînt oare numai scenariile de vină?

• Sînt oare numai regizorii de vină?

Intr-o duminied seara pe 
strada care vine din Piața 
Păcii, unde se află Casa de cul
tură a studenților, spre cen
trul orașului, veneau (i-am 
numărat), peste 100 de tineri. 
Cam același număr de tineri 
bloca intrarea principală a 
Casei de cultură. In sala 
de dans luminile și mu
zica inundau aproape 800 de 
tineri. Majoritatea studenți. 
Era o atmosferă plăcută, toată 
lumea se simțea bine la acea
stă serată organizată de I.M.F. 
în timp ce înăuntru norocoșii 
se distrau, cei de afară își 
pierduseră speranța că vor 
mai putea intra înăuntru.

— Păcat, ne-au mărturisit 
mai mulți tineri. Aici e singu
rul Ioc din Cluj, unde te poți 
distra ca lumea.

— Să mergem la Clubul 
„Victoria", a propus cineva.

Ne alăturăm t „expediției*

Cînd 

organizatorii 

distracției 

sint prea 

serioși

Meșteșug și artă : două caracteristici ale creatorilor de cera
mică ai cooperativei „Oltul1* din Miercurea Ciuc

FOTOGRAME
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Ce s-a întîmplat cu actrița 
X, după filmul Y ? A dispărut 
sau a fost întrebuințată nepo
trivit. Avem nevoie de actori 
care să realizeze mirajul suc
cesului și nu al unui succes 
gratuit. Cinematograful are 
nevoie de actorul reprezenta
tiv, un fel de erou, un posibil 
ideal al generației sale. Cînd 
se naște un mit, fără să-1 fa
brici sau să-1 vineri, este pă
cat să se piardă pe drum. 
Exemplul Irinei Petrescu care 
a fost întrebuințată în filme 
și care și-a cîștigat astfel o 
popularitate binemeritată, vine 
să confirme afirmația. Mo
mentul apariției unui aseme
nea actor de film atrage după 
sine obligația imediată față 
de acel actor, de a-i oferi noi 
șanse de afirmare, de a i se 
cultiva talentul — și de ce 
nu ? — succesul, care nu e de
loc de disprețuit.

Reporterul : Ce înseamnă să 
fii vedetă, după păreraa dv., 
și de ce nu avem vedete de 
film?

Rodlca Tăpălagft : Cred că 
scenariile sînt de vină că nu 
avem încă niște vedete ale 
ecranului, scenariile care nu 
evidențiază niște existențe 
reale. Pentru că, din păcate, 
multe din scenariile noastre 
nu se bazează pe existențe 
umane ci pe determinări de 
o maximă generalitate, fără 
să ajungă la individ, la ceea 
ce este personal și emoționant, 
la faptul de viață banal care 
e cu certitudine mai semni
ficativ decît generalitățile. 
Legat tocmai de acest lucru 
nu spun că nu mai îmi place 
să filmez. Teatrul mă mulțu
mește absolut total !

Reporterul î Și totuși ați ju
cat la televiziune...

Rodlca Tftpălaffă : La tele
viziune este cu totul altceva... 
Sînt chemată pentru roluri în 
diferite piese, niște roluri de 
o anume întindere... nu cred 
că eu pot să fac creații mari 
In roluri mici, așa cum sînt 
adesea chemată să joc la Stu
dioul Buftea. In teatru aceas
tă teorie s-ar putea să fie va
labilă — nu știu precis ! — 
dar în film nu ! De acest lu
cru sint sigură.

Emerlc Schiffer : Am jucat 
în cîteva filme roluri foarte 
scurte... în afară de cel din 
„Pădurea spînzuraților" nici 
nu știu dacă le-aș putea spu
ne roluri ci numai niște mici 
apariții.

Reporterul : în „Tunelul" 
în schimb compuneți unul 
dintre cele mai bune tipuri ale 
filmului...

Emeric Schiffer : Mă bucu
ră aprecierea și vreau să fac 
o precizare : nu mă plîng ci- 
tuși de puțin că joc roluri 
foarte mici în filme dar — 
fiindcă-i vorba de așa-zisele 
vedete — ei bine, „vedetele" 
(nu-mi place cuvîntul acesta, 
am să le spun actorii care 
s-au impus pe ecran) realizea
ză cite 2-3 filme anual, nu 
unul la 3 ani I

Ștefan Tipălagl: Punctul 
nevralgic al inexistenței ve
detelor noastre de film, este 
regizorul ! Există o falsă idee 
bine împământenită la Buftea : 
actorul X este bun numai pen
tru roluri de negativ, pentru 
apariții de haz, Y pentru dra
mă. Aceasta a dus la o mono
tonie a distribuțiilor. în fond

cum »e nasc vedetele ? Foarte 
simplu. Sînt construite de către 
un film sau altul care le trans
formă în personaje mitice, 
face din ele tipuri, «imboluri. 
Ca să dureze Insă, ca să dăi
nuie, vedeta de film are ne
voie mereu de filme de relan
sare !n sensul pepon ajul uf 
care i-a adus succesSupe
rioritatea lui Jean Ga bin față 
de Brigitte Bardot — U zxen 
— constă in această leiansare 
perpetuă, practic, prin toate 
filmele pe oare ie-a f*cu-

Rodim Tăpălagl: SIntem 
îndreptățiți să le cerem regi
zorilor noștri să ne solicite să 
apărem în filme care să ne în
găduie evoluții actoricești ci
nematografice pe măsura iz- 
blnzilor din teatru ’

Ion Popesc a Gaps : Avem 
nevoie de vedete pentru filme, 
care să fie purtătoare ale idei
lor, ale intențiilor noastre, să 
fie iubite de public, să fie mo
dele pentru tineret să fie min- 
dria cinematografiei noastre! 
îmi plac multe din artritele 
noastre... dar nu-mi plac cum 
calcă, cum merg, cum se îm
bracă. Ar trebui ca ele să fie, 
în alură și gust în pieptănă
tură și îmbrăcăminte — un 
model pentru toate femeile, iar 
atunci clnd apar undeva să fie 
imitate — ele să promoveze 
bunul gust. Pe scurt bunul 
gust — către mase ’

Lucian Pintilie : Nu avem 
nevoie de vedete de film ci 
numai de actori buni’ Vedeta 
apare acolo unde există o 
producție relativ mare de fil
me ; cînd numărul este redus 
ești obligat să apelezi la ac
tori de teatru.

Reporterul : Specificul cine
matografic presupune cu totul 
alte condiții de creație, alte 
mijloace de exprimare decît 
oricare dintre celelalte șase 
arte. Nu-i posibil să pregătești 
5 ore latura tehnică a unei fil
mări și numai 5 minute pe cea 
artistică.

Cristei Avram: Intr-adevăr, 
actorul este obligat să-și tră
iască bucățica lui de rol, des
prinsă de întregul ei. Dar lip
sa de continuitate în trăire, 
prezența unei echipe nume
roase sînt inerente unei fil
mări... O stare de spirit nu se 
creează așa ușor. E nevoie de 
un climat creator, de un fel 
de prietenie creatoare cum 
trebuie să existe între actori 
și regizori, pe baza lucrului pe 
care-1 au de făcut împreună. 
E greu să-ți poți trăi rolul pe 
baza unor indicații sumare 
primite înainte de filmare, 
sau poate numai dacă ești ex
cepțional de bine înzestrat.

Reporterul t în multe filme 
(și îndeosebi italiene) este fo
losit omul de pe stradă. Cre
deți că acești actori neprofe- 
sioniștl erau colaboratori apro- 
piați ai regizorului?

Lucian Plntllie î Nu ștfu, 
dar cred cft dacă actorul n-ar 
fi știut exact ce are de făcut, 
dacă n-ar fi înțeles și n-ar fi 
creat împreună cu regizorul 
nu s-ar fi ajuns la acel moment 
excelent de tensionat din „Ho
ții de biciclete".

S-ar putea ca în film omul 
de pe stradă să realizeze lu
cruri foarte bune, ca un actor 
de profesie. în cinematogra
fie expresia contează atît de 
mult și tipajul este atît de im
portant Incit mergînd pe stra
dă, ai putea spune : „Cu omul 
ăsta pot să fac un film..." Mai 
mult: aș putea să am o idee

încă nebuloMi. neformxată 
pini la capăt, care d mi w 
eliciteze. să se cnsuliaeze 
exact odată cu intilairea 
timplătoare a unui om 
stradă •

Sadica Tipii agă Am 
că pentru wnt actori 
străinăUteffMmgr-r; 1 
zorii creează^fcvts’-in 
La rws a-ar putea la 
bina fcfw ar—rt >jcra 
iver. k’ît txzui 3p-

fir- r-- jrridria ca 
- u se pocr-.veac" cu cutare 

mu cutare rol.
Ștefu TăpăUgă: Și atone 

regiuni întocmesc distr-.b-uU- 
Ue ori pa unagufie pe care > 
au despre ac tort dm apariții 
mai vechi ort pe baza 
srtor probe filmate Estr pus 
intr-un context din scenariu 
fără să ștu prea multe despre 
eroul tău se dă drumul la 
motor

Emeric ScMffer : Există ac
tori care au nevoie de timp 
tnai mult ca să -intre" In
tr-un rol și alții care au ne
voie de mal puțin- Cel din pri
ma categorie sint. evident, 
b^nd]c*p*V de aceste probe.

Sadica TăpăUgă : In plus : 
pleci de la • d.m_-.eața la Buf
tea ca scena pe care o filmezi 
să sa petreacă la ora • seara 
timp In care nu faci altceva 
decît să-ți macini nervii Ce 
chef mai ai să joci ? Aceste 
mărun te lucruri (a peren t e) 
trădează o anumită atitudine, 
indolență. Lipsă de competență 
profesională și de înțelege re 
față de cerințele unei munci 
așa de dificile cum este aceea 
a actorului de film care nu 
poete apărea oricum In cadru, 
cu orice dispoziție și indife
rent de înfățișare.

Ștefaa Tăpllagl : Ma! vreau 
să subliniez o laturi a pro
blemei acesteia, a folosirii ac
torului de film. Există colegi 
de-ai noștri, foarte talents u 
pe care-i intilnim pe generi
cul a 5—6 filme. Dar In nici 
unul din aceste filme farme
cul și talentul lor nu sînt puse 
în valoare, ei avind neșansa 
de a rosti texte plate ori de a 
evolua in secvențe schematice. 
Astfel nu se pot egala pe 
peliculă succesele obținute pe 
scenă. Mă gîndesc de pildă la 
Liliana Tomescu. sclnteietoare 
în comedii la fel ca In dramă 
— care a fost solicitată să 
joace așa-zise roluri hazoase 
(Pentru rememorare am să e- 
număr filmele în care a ju
cat : Pe răspunderea mea, Hie 
in luna de miere, Nu vreau să 
mă-nsor, S-a furat o bombă. 
Pași spre luni și Harap Alb) 
Sau cazul lui Dinică — o altă 
latură a aceleiași probleme. A 
terminat facultatea în 1961 cu 
brio, jucînd un rol dificil în 
piesa „Centrul înaintaș a mu
rit în zori" de Cuzzani. Or
biți de spectrul fotogeniei, re
gizorii noștri de film care l-au 
văzut l-au catalogat — fișat, 
ca neapectaculos. Consecința : 
mulți ani de zile Dinică nici 
n-a fost invitat pe platou... A 
trebuit să treacă o vreme pină 
ce ochiul experimentat al 
gizorului Victor Iliu să-I 
descopere și să-I propună 
apară în Comoara. Rolul 
deși foarte mic — a relevat 
tuturor un actor cu viguros 
temperament dramatic, cu ca
pacități de interiorizare evi
dente.

Lucian Pintilie : De obicei 
actorii de mare popularitate 
au răsărit pe ecran cu cite un

Kfl fl Wl

df acoperire & fc-mre a ac
tul jlui de filrt ad‘4-r-. ex- 
dor.v o ereaue * altora.

r.a.v~ to o mulfime de dar-r. 
șl coQștieoț: de fenomenul 
ce-: reprenr'ă nu fac decît 
să-ș: poarte caîiLinle. orarii s- 
gfnd niimr farmecelor nat:%-e. 
Alții Jewin actor, pctatr-c 
muncă titamcă. Există iată 
ur.ii dăruit! ea erorm de mult 
har — se ut Ori tete, gratie,
fantezie — care ns m mcuto- 
mk aaaai eu atit : ® se mo
difici. ^ceoQsâderă" me
reu mzfoace.e artistice. caută 
mereu alte căi. alte maniere 
de joc. Sînt puțini, ce-; drept 
acești actori, dar oe siut ideali 
pentru ecran

Cruțe® Avram : Cred că 
trebuie să ne gindim și la 
ceea ce facem noi ca să deve
nim vedete ale cinematogra
fului romdneoc De pildă eu 
am început că mă revolt împă
tri va junelui prim care am fost 
mereu (observația lui Stefan 
Tăpălagă rum că regizorii de 
film nu ne cunosc este per
fect adevărată, ei obișnuia- 
du-ae doar cu Imaginea pa 
care le-am oferit-o după pri
mul film).

Toma Canele : Munca ac
torului de film trebuie să fie 
privită ca o profesie. Vrem 
să avem vedete, atunci tre
buie să se pună acut proble
me prafeaîaaalixării. La un 
actor de film există multe, 
foarte multe cerințe în plus 
față de cel de teatru : el tre
buie să știe să călărească, să 
înoate, să conducă automobi
lul trebuie să știe să se bată-. 
Asta presupune antrenament-, 
antrenament și antrenament

lea Popescu Gape : A fi ve
detă de film, asta presupune 
foarte multă muncă, o muncă 
tenace, conștiincioasă, perma
nentă, un studiu individual a- 
siduu și exerciții sistematice. 
E bine de știut pentru actorii 
noștri că Marina Vladv 
lecții de balet In timp ce 
ma la Brașov ’

Reporterul : Legat de

actor.

lua 
fil-

re- 
re- 
să

•- 
ceasta profesionalizare a acto
rilor de cinema se discută mult 
In ultima vreme despre forma
rea unui studio al actorului de 
film.

Tomi Caz a șlu : A mai exis
tat unul la începuturile noii 
noastre cinematografii dar s-a 
desființat — cred eu — toc
mai pentru a evita monotonia.

Emeric Schiffer : Teatrul a- 
cesta a avut un efect totuși 
pozitiv pentru că un număr 
mai mare de actori au luat cu
noștință cu stilul de lucru în 
cinematografie formîndu-se 
astfel ca actori de film.

Toma Caragiu : Dar grupul 
actorilor cu experiență cine
matografică s-a modificat pe 
parcurs mereu din motive de 
vîrstă.

Lucian Pintilie : Grupul de

artorl i-a modificat firi să 
lase insă — urmă suite de 
ereatn de mare insei guri :

Stefaa Țipă legi : Mi se pare 
că un teatru a: actorului de 

nu are nici o peopec- 
tn<-

rrc-rtiz^c- g pe sănie și ac- 
tzr— are nev^.e de o deplină 
asjto^re a persana; ufiuL-

RmUob Tftpălagă : Nu mi-ar 
place să j-3c itor-un aseme
nea teatru eh-ar .dară idaea hn 
au-i hps*îâ de sens.

Dană Karig : Probleme ve* 
deteî-ir de film fsau dacă 
vreți a actorului de film) este 
o problemă — la noi — falsă. 
Actorul de film va apare a- 
Tunrl cînd ae va -raare" și 
un film tateresant Actori 
exiocă S> iacă foarte taden- 
UU iSă-î ma: enumăr ?) Dar 
greșelile de distribuție stai 
de fapt greșeli de cansfrucpc 
a filmului. Dacă Ciulei sau 
Pintilie și-au găsit interprețli 
potriviți este pentru că ei au 
văzut fihnui de zeci de ort 
înainte de a-1 face și au știut 
ce anume le trebuie, deci ce 
să caute ! Mii de dezbateri 
despre felul în care trebuie 
căutat actorul de film n-ar fi 
avut altfel nici o utilitate. 
Problemele unui film se re
zolvă în miezul lui, dinăuntru 
lnafară. nu invers. De asta 
mi se pare că dac* ceva tre
buie discutat atunci acel ceva 
e substanța unui film, mie
zul acela incandescent din 
care decurge totxiL Bineînțe
les, dacă avem de-s face cu 
un artist apt să producă artă 
cinematografică.

Lucian Pintilie: Ceea ce 
n-a dat deplina poaibilitata 
de auto valorificare actorilor 
noștri a fost lipea funciară 
de realism a unor filme făcute 
la Buftea, lipsa lor — tot fun
ciară — de semnificații. Si 
încă ceva : actorul de film tre
buie să lucreze cu un creator 
de film, cu creatorul unui uni
vers...

Nu putem condamna actorii 
de proaste interpretări dacă ei 
au de-a face cu cineaști lipsiți 
de personalitate nu numai pe 
plan profesional ci în primul 
rînd pe plan uman și intelec
tual. Cu alte cuvinte cu ci
neaști care nu au un punct de 
vedere despre relațiile dintre 
oameni. Avînd un asemenea 
punct de vedere, exprimînd ra
portul dintre noi și viață, mij
locul de exprimare va fi acto
rul ! Iar acești actori vor de
veni de mare popularitate 
daca vom face filme contem
porane. Eu vreau să fac un 
asemenea film. Instinctiv, 
cînd lucram la „Duminică", 
simțeam nevoia de a filma cu 
imagini concrete cit mai a- 
proape de peisajul zilelor noa
stre. Mă atrage viața sufle
tească a acestui erou contem
poran, pe care nu-1 puteam o- 
gllndi pe ecran întîmplător 
bine, din cînd în cînd aproape 
de complexitatea lui autentică 
ci in fiecare film pe care-1 pro
ducem.

Discuție consemnată de
MIHAI TODEA

pornită în căutarea distrac
ției.

In fața intrării clubului aș
teptau destui „nenorocoși*. 
Sintem întlmpinafi eu un: 
rrNu mai sint bilete". Toate bi
letele (400) sînt vlndute.

Pătrundem in sală. Peste 400 
de tineri, dacă nu mai mulți, 

' transpirați, cu cravatele desfă
cute, luptau d ansi nd pentru 
păstrarea sau cucerirea unei 
jumătăți de metru pătrat. Am 
remarcat cîteva scene de-a 
dreptul hazlii. Pentru econo
mie de spațiu, fetele se mișcau 
pe loc și băieții din jurul lor 
traduceau in mișcări, dansuri 
necunoscute sau mai de grabă 

| i.ri făceau loc cu coatele, apă- 
Irircîu-și in aceiași timp parte
nera de îorTtori involuntare, 

ț in această sim-
r. fvwmleC s-a 
r» î* r—, easei imi- 

rertr’-:’’1 nnvi din eeee mai 
moașe locuri de dirtrectie 

d dar fn același timp u-
dintre cele mai puțin folo

site. A fost o asemenea înghe- 
s-faTA. incit ceea ce se petre- 

' cea «colo putea fi caracteri
zat mai degmbă ca exerciții 
de slăbire. Mișcările armonioa
se. carnet eristice dansului, au 
fost înlocuite aproape In fn- 
trtgrme de către dansatori cu 
serioase ineereări de a-ți face 
Toc. Deriffur, taurii La clubul 
„Metalul" de ani de rile se or- 
pcTÎzeaad reuuhmi numai du- 
mtr.tcd seara. S-au făcut ne
numărate propuneri pentru 
ea și rimbita sd fie dans, dar 
zadarnic. Le clubul „Carbo- 
ehim" in schimb nu se organi
zează dans dealt foarte rar. 
Spațiu s-ar mai putea găsi și 

I tu alte locuri dar prea multe 
dovezi confirmă ca organiza
torii timpului liber al tinere
tului clujean sint prea „serioși" 
pentru a se ocupa cum se cu- 

| tdne de distracția tineretului.
$i se știe, împotriva oricărei 
preconcepții, că modul in care 
este organizată distracția ti- 

I nemetului rămlne unul dintre 
lucrurile foarte serioase.

ION RUSU 
corespondentul 

„Scinteii tineretului" 
pentru repiunea Cluj

„Regiunea Argeș pe 
treptele cincinalului11
PITEȘTI — (de la corespon

dentul nostru).
Argeșenii vor avea prilejul 

să cunonacl principalele o- 
biective industriale, agricole, 
aocial-culturale ale regiunii lor 
prin intermediul unei bogate 
expoziții organizate în holul 
Palatului Culturii din Pitești.

Expoziția „Regiunea Argeș 
pe treptele cincinalului 1966— 
1970" cuprinde machete, pa
nouri cu fotografii, hărți in
dicatoare, indicații sumare 
ilustrînd, după cum indică ti
tlurile, dezvoltarea multilate
rală a regiunii Argeș in anii 
cincinalului.

Nu știm cît de dotat este 
Gheorghe Stoian pentru ca
riera de actor. E bina cunos
cută prudența și incertitudi
nea care precede îndeobște 
diagnosticul „talent". în echi
pa teatrală a întreprinderii 
„Industria Sîrmei" din Cîmpia 
Turzii, tînărul nostru ocupă, 
în orice oaz, un loc de frunte; 
este considerat ca un exce
lent „comic", atît în spectaco
lele dramtice cît și de estradă, 
unde îndeplinește, cu strălu
cire, funcția de comper. Cînd 
te bucuri de atîta popularita
te artistică printre tovarășii 
tăi de muncă, cînd primești 
aplauze la scenă deschisă, și 
apariția ta e așteptată cu 
bucurie, poate că...

Dar nu ne vom hazarda în 
direcția prognozelor artistice. 
Nu vom vorbi despre talentul 
lui Stoian, ci despre răspunde
re® pe care ti nărui, în vîrstă 
de 23 de ani, o simte față de 
vocația n. 
Despre ambiția 
și gravitatea 
care sint înves
tite aici.

Se pare că 
totul a început 
prin ’59 cînd 
Stoian era elev 
în clasa a 
VlII-a a unei 
școli medii cu 
profil sportiv 
din Brașov. A- 
vea vreo 15 
ani, vîrstă in
certitudinilor, mal ales cînd 
viața ți-a decurs pînă a- 
tunci lin, fără a-ți cere sa
crificii. Cunoscuse tentațiile 
scenei încă din clasele ele
mentare și se gîndea să se în
scrie paralel la școala popu
lară de artă. Dar tocmai acum 
tatăl său, muncitor fierar, su
feră un accident de muncă. 
Sora, care studia medicina, se 
afla încă în anul cinci. Era 
nevoie, cel puțin pentru un 
timp, de încă un bărbat în fa
milie. Drept care Stoian spune 
„la revedere* școltl și visului 
de actor, pentru a deveni 
muncitor necalificat la o con
strucție de drumuri. Firește, 
un simplu ocoliș. După un an 
și jumătate, cînd tatăl e vin
decat și sora e medic, intră în 
școala profesională, la capătul 
căreia se angajează aici, la 
Cîmpia Turzii, ca muncitor, cu 
specialitatea turnător formar. 
Acum începe, în sfîrșlt, activi
tatea de actor amator.

Capăt de drum ? Dimpotri
vă, început ! Un început care-1 
face să-și dea seama de-abîa 
acum cît de complicată este 
calea aleasă. Fruntașul de Ia 
turnătorie își dedică febril 
timpul liber culturii artistice : 
urmărește regulat revistele de 
specialitate, își procură piese
le noi, le citește, le judecă, 
apoi își compară concluziile 
proprii cu cele din cronicile 
profesioniștilor. Și reia, de la 
capăt, studiile de cultură ge
nerală și profesionala. Acum 
e în clasa a X-a, la seral, și 
în anul II la secția „actorie" 
a Școlii populare de artă.

Vreți să știți ce înseamnă 
asta, concret ? Iată programul 
unei zile de lucru a lui Gheor
ghe Stoian :

Deșteptarea la cinci șl ju
mătate ; 15 minute exerciții 
de dicțje („știu că se pune ac
cent pe astă și eu mai am di
ficultăți*.„), munca în turnă
torie de la 7 la 15 — muncă 
dificilă care cere atenție, re
zistență la temperaturi ridica
te și la emanațiile de gazeg 
are exact timpul de a ajungh- 
acasă, pentru masă, iar la ora 
16 începe cursurile școlii 
populare de artă ; de-acolo a- 
junge într-un suflet la liceul 
seral, unde are ore pînă la 8 
sau 9 seara, de două ori pe 
săptămînă face repetiții de 
noapte, după care începe pre
gătirea lecțiilor pe a doua zi. 
Dacă e mai „liber", își dedică 
o parte din timp scrierii unor 
texte de brigadă sau pentru 
spectacolele de estradă ; cul
carea, după miezul nopții—

Duminică, trece uneori la 
bateria orchestrei de muriră

PERSEVE
RENTĂ

ușoară a clubului, participînd 
ca „instrumentist" la „serile 
de dans"...

In ritmul acesta drăcesc, 
Gheorghe Stoian se menține 
bun muncitor, bun u tec ist, 
bun „seralist’ și, firește, foar
te bun elev al școlii populare 
de artă. Nu pare cîtuși de pu
țin obosit. Nici măcar atît cît 
„stă bine" artistului, după 
pregătirea unui spectacoL 
Fiindcă la capătul acestor ani 
intenși, adică în toamna liM 
'67, îl așteaptă noul și marele 
început: examenul la Institu
tul de Artă Teatrală și Cine
matografică...

— Și dacă nu reușești ?
— Mai încerc și anul urmă

tor. Muncesc mai mult și...
N-am înțeles exact ce vrea 

să însemne „mal mult", dar 
cine știe... Ne-am mulțumit 
să-1 întrebăm :

— Dacă atunci, în ’59, n-al 
fi trebuit să întrerup!, nu 
crezi că acum?...

Gheorghe Stoian ne-a răs
puns că tocmai hățișul acesta 
a însemnat pentru el verifi
carea. Dacă a reușit să reziste, 
înseamnă că vrea cu adevărat, 
s-a convins că trebuie.

Cei din comisia de admitere 
nu vor ști, desigur, cît efort 
fizic și moral a investit can
didatul care va avea atunci 
24 de ani, pentru a-și vedea 
visul împlinit. Și nici nu e 
necesar să știe. Acolo se jude
că numai rezultatele, și darul 
natural. Independent însă de 
verdictul care-i stă în față, 
Gheorghe Stoian a și trecut, 
credem, cel mai important 
examen al unei vieți : acela al 
seriozității față de o pasiune.

I. HRISTEA

sticla, beton, lumini (COMBINATUL CHIMIC CRAIOVA)
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PAGINA ELEVULUI
Cu cîtva timp în ur

mă. o pagină a ziarului 

aducea, la tribuna iniția

tivelor școlare, intere

sante preocupări, care 

adaugă un plus de fru

musețe șl valoare tradl- 
țiilor școlare. Astăzi, aii 

preluat „ștafeta" alte 

inițiative, al căror act 

naștere este semnat 

cadre didactice ți e-

levi.

Ștafeta „tradițiilor șco

lare" va străbate, în con

tinuare. școală cu școa

lă. pînă in ultima zi de 

cursuri, pentru a trans

mite și recomanda expe

riența valoroasă a școli

lor patriei.

CUCE

INITIATIVE

CONSOLIDĂM

Acum cîțiva ani, elevii cla
sei a X-a A ne-au rezervat, 
la un sfîrșit de trimestru, o 
surpriză: ne-au dat să citim 
o revistă concepută, scrisă și 
editată de ei. Se numea „Ai 
noștri tineri" și nu avea mai 
mult de 20 de pagini. Meritul 
principal al revistei era că 
încerca să oglindească preo
cupările generale ale elevilor, 
să răspundă nevoii lor de in
formare pe un plan larg, o- 
glindind și evenimentele mai 
de seamă din viața școlii. Re
vista conținea destule stingă- 
cii și chiar „teribilisme"; 
fiind o stxrpriză, la alcătuirea 
ei n-au contribuit sugestiile, 
sfaturile noastre șî nici o 
prealabilă consultare cu co
mitetul U.T.C. Era totuși o 
idee frumoasă, la realizarea 
căreia au participat foar'.e 
mulți elevi talentafi. Pentru 
că, în afara comitetului de 
redacție, numeroși elevi fși 
aduceau contribuția ca tra
ducători ai unor știri intere
sante, ca autori ai articolelor 
și reportajelor, dovedind nu 
numai fantezie și inițiativă, ci 
și calități organizatorice.

Desigur, comitetul U.T.C. 
n-a rămas atunci pasiv față

de inițiativa elevilor; în anul 
următor, sub îndrumarea sa, 
revista și-a lărgit sfera tema
tică adresîndu-se întregului 
colectiv al liceului antrenind 
la editarea ei și pe alți elevi 
talentați. In al treilea an de 
existență, conducerea școlii a 
preluat sarcina editării revis
tei; colectivul de redacție a 
fost format din cadre didacti
ce, care stabileau tematica, ca-

rii-elevi. Pentru că „Meridia
ne tinerești", revista liceului 
nostru, este acum prea sobră, 
acordă un spațiu prea mare in
formațiilor diurne, care își 
pierd actualitatea într-o revis
tă periodică, cînd ar trebui să 
fie în totalitatea ei o oglindă 
vie a preocupărilor culturale, 
artistice și științifice ale ele
vilor, stimulîndu-le, punîn- 
du-le in valoare. De aseme-

nizației U.T.C. la ceea ce pro
pun și solicită elevii este, fi
rește, necesară. Stilul nostru 
de muncă cu elevii ne obligă, 
să spun așa, la o mare capa
citate de receptate a dorințelor 
lor.

Trebuie să promovăm prin 
toate mijloacele bunele ini
țiative — și, în primul 
rînd, în cazul de față, a- 
celea desprinse din ideile ele-

AUTORI - ELEVII
laboratory, condițiile grafice. 
Revista a cîștigat astfel în ma
turitate, a promovat numeroa
se talente dintre elevi, a în
ceput să fie tipărită avînd și 
un aspect foarte îngrijit. Dar, 
mărturisesc că deși îi recu
nosc toate aceste calități, în
cerc regretul după farmecul, 
prospețimea și spontaneitatea 
pe care i-o imprimau redacto-

nea. revista ar trebui să-și 
pună cu generozitate paginile 
la dispoziția unor debuturi vă
dind perspective de afirmare, 
a acelor elevi care, distin- 
gîndu-se la învățătură, au și 
creații personale în diferite 
domenii.

Am relatat aici un fapt. Din 
rîndul elevilor s-a născut o 
inițiativă. Receptivitatea orga-

vilor, Î2vorite din preocupă
rile și sfera lor de interese 
cultural-științifice. îndruma
rea noastră să nu se transfor
me nicicum într-o tutelă mă
runtă. Spun acestea pentru că 
noi am exagerat intr-un fel: 
în îndrumarea elevilor privind 
editarea revistei lor școlare am 
apelat, în fapt, la tutelă, deși 
intenția inițială a fost bună.

Chibzuind asupra acestui 
fapt, atît conducerea liceului 
nostru cit și comitetul U.T.C. 
au hotărît ca, din acest an, să 
reîncrcdințeze elevilor editarea 
revistei școlare. Pentru început, 
cenaclul literar al elevilor 
va avea responsabilitatea de 
editor, urmînd ca în jurul co
lectivului de redacție să fie 
antrenați și alți elevi talentați, 
cu preocupări științifice, artis
tice, astfel ca revista să oglin
dească sfera largă de activități 
și înclinații școlare și extra- 
școlare ale elevilor liceului.

Ca și pînă acum, cadrele di
dactice, conducerea școlii, co
mitetul U.T.C. vor sprijini co
laboratorii revistei pentru a-i 
asigura un conținut tematic 
corespunzător, materiale scri
se cu vibrația și competența 
virstei școlare, și o prezentare 
grafică ingenioasă. Am ales a- 
ceastă cale, cea mai firească, 
mi se pare, pentru a stimula, 
dar, mai ales, a valorifica ini
țiativa si fantezia elevilor, 
căutările lor.

Prof. ADRIAN JIGA
secretarul comitetului U.T.C. 

de la Liceul „Dr. Petru Groza" 
București

TRADIȚIILE ȘCOLARE
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Octombrie. Duminică 
dimineața. în imediata 
apropiere a Clujului, pe 
malul pîrîului care stră
bate Cheia Baciului, un 
grup de copii și adoles
cenți sapă un spațiu de 
cîțiva metri.

— Se construieș- 
te ceva ? întrebarea a 
stîrnit zîmbetul unui lo
calnic. înțelegător și 
misterios totodată.

— Nici voîbd de așa 
ceva. Sînt căutători de 
comori...! Răspunsul ac
centuează nedumerirea. 
Ne apropiem, lată-ne 
printre elevi.

— Căutători de co
mori ? 1

— într-adevăr, sîntem 
în căutare de comori ! 
ne explică conducătorul 
grupului, profesorul
Palko Attila de Za Li
ceul nr 11 din Cluj. 
Așa vorbim despre fie
care mărturie mate
rială a vieții și activi
tății oamenilor care au 
trăit în aceste locuri 
acum aproape 6 000 de 
ani. despre documentele 
arheologice în general. 
Cei care „scormonesc" 
cu atîta migală și aten
ție pămîntul sînt mem
brii cercului de istorie 
din liceul nostru.

îmi sînt prezentate cu 
mîndrie roadele săpă
turilor : un șlefuitor de 
gresie, fragmente de 
vase, un os folosit ca 
unealtă. Bogată, ..re
colta" primei expediții 
din acest an școlar se 
va adăuga comorilor ar
heologice dezgropate an
terior — scule, arme din 
os și piatră, podoabe, 
fragmente de ceramică, 
obiecte de cult. Toate 
vor îmbogăți muzeul ar
heologic al școlii — a- 
cesta reprezentînd una 
din întruchiparea mul
tiplelor preocupări ale 
celor 50 de „istorici" și 
„arheologi" cîți numără 
cercul. întregite prin 
studierea unor cărți șt 
reviste de specialitate, 
cunoștințele furnizate 
de asemenea documente 
și explicațiile profesori
lor vor adîncl imaginea 
pe care, pasionați de 
studiul istoriei, elevii 
și-au făcut-o despre cea 
mai veche civilizație 
neolitică de pe teritoriul 
țării noastre.

De fapt, tocmai în le
gătură cu interesul e- 
levilor față de „civi
lizația Criș" — cum 
o numesc arheologii — 
s-a cristalizat ideea or
ganizării unui cerc de 
istorie în școală. Prin 
1959, în timpul unei 
excursii, elevii din clasa 
a IX-a au găsit un topo- 
raș de amfibolit în apa 
pîrîului. Descoperirea 
a fost adusă la cunoș
tința profesorului de is
torie. Curînd, s-au for-f 
mat echipe care, cerce- 
tînd locurile, au desco
perit lingă peretele unei 
vechi cariere de calcar 
două bordeie, apoi un 
mormînt. Săpăturile ul
terioare au dat la ivea
lă, pe rînd, unelte, po
doabe șl obiecte de artă 
aparținînd civilizației 
Crișului. Cine erau însă 
acești oameni, cum tră
iau ? întrebărilor ne
răbdătoare ale elevilor

U s-a răspuns treptat. 
Dar nu numai acestora, 
ci altora multe care 
mărturiseau dorința lor 
de a cunoaște cit mai 
adine Piața poporului 
român în diferite epoci 
și momente istorice, 
luptele sale pentru e- 
mandparea politică și 
economică, lupta forțe
lor progresiste și revo
luționare din țara noas
tră pentru eliberarea 
națională și socială. Ca
drul organizat în care
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să se poată răspunde cît 
mai complet și cît mai 
interesant acestor preo
cupări a devenit cercul 
de istorie. Participi cu 
un interes extraordinar 
la acțiunile grupului de 
elevi care străbat itine
rarele istoriei patriei. 
Nu este deci de mirare 
că multe dintre ele trec 
dincolo de limitele unei 
activități de cerc, atră- 
gînd elevii din întreaga 
școală. Așa au fost ex
cursiile organizate în 
anul școlar trecut la

cetățile dacica ale 
Transilvaniei (Cotteșîi» 
Luneanî), la Sarmtzege- 
tusa, și Cetatea Devei, 
pe dealul Bobilna sau la 
Cetatea Cierului și Bo- 
lopâi.

Evident, fu asemenea 
excursii, ca și ew ocazia 
vizitării murceior și ex- 
poziTrilor ixseric.e cîuje- 
ne, a arhivelor, a •■-.or 
monumente istorice, a 
locurilor legate de ac
tivitatea și lupta comu
niștilor, membrii cercu
lui au avut prilejul, ca 
ghizi, să împărtășească 
și colegilor o parte din 
cunoștințele lor privind 
istoria patriei.

Orpanizali ia patm 
ffrupe funa formată din 
pionieri), mai ales pen
tru buna desfășurare a 
săpăturilor arheologice, 
membrii cercului de 
istorie se întrunesc cel 
puțin o dată pe lună, în 
sala de clasă pentru a 
asculta și discuta un 
referat, recenzii ale 
unor romane istorice și 
cărți de specialitate, 
pentru proiecții de 
filme și diafilme cu 
subiect istoric. Deseori, 
referate foarte intere
sante — cum a fost cel 
despre Renaștere (un 
adevărat simpozion cu 
protecții comentate) sau 
acela avînd ca temă 
apariția civilizației din 
bazinul Mării Meditera- 
ne — atrag un mare nu
măr de elevi, unii dintre 
ei devenind apoi membri 
activi ai cercului...

— Acum, am intrat în 
faza pregătirilor unui 
concurs „Cine știe, ciști- 
gă “ cu tema „Din tre
cutul de luptă a po
porului nostru" — în
cheie tovarășul profesor 
Palko Attila. Tot în no
iembrie, „istoricii" își 
vor invita colegii la o 
seară cultural-distracti- 
vă și la proiecția diafil- 
mului „Viața lui Nicolae 
Bălcescu". în acest tri
mestru, continuăm să
păturile la Cheia Baciu
lui și, totodată ne docu
mentăm intens în ve
derea cercetării unor 
urme dace și romane. 
La săpături vom cola
bora cu elevi de la Li
ceul nr. 14, care și-au 
mărturisit interesul pen
tru activitatea cercului 
nostru. între preocupă
rile noastre mai impor
tante aș enumera și mun
ca de alcătuire a unor 
albume sau de reconsti
tuire a vaselor pe baza 
fragmentelor de cerami
că descoperite. Vrem ca 
la începutul anului viitor 
să ne putem conduce ■ 
oaspeții în muzeul ar
heologic al școlii.

...E amiază. Pentru azi 
săpăturile s-au încheiat.

A venit ora întoarce
rii acasă. Pe drum, cău
tătorii de comori pășesc 
voioși, mulțumiți de 
trofeele descoperite. Un 
cîntec vesel, tineresc plu
tește deasupra. Trecăto
rii se opresc, ascultă... 
„Cu rucsacul și sapa. 
Pornim voioși la drum 
Veniti cu noi 
Pe urmele istoriei...".
Se cîntă „Marșul ar

heologilor" creație a ele
vilor, un adevărat imn 
al cercului.

ION TRONAC A

Pentru o mat burtă atos^Here a aparatura nentru efectuarea unor experiențe de electromagnetism, membrii 
cercului de e -.3 — e’e* al Uceute nr. 30 din Capitală — au tocul o vâitâ ia Muzeui tehnic.

4011 DE „CERCETĂTORI" 
li COMPETIȚIE

«■ 1M4. îb flecare 
n ie organkeul Ia 
Liceul „Frații Bnzeyti* 
aia Craiova, aeainnea 
de comnnltTirl ,1 refe
rata a cercurilor pe 
■aterii în cadrai că
reia itat prezentate 
public rezultatele cele 
■al valoroase ala 
nor cercetlri școlare.

liilolan illela tre
cuta breșurfla tiplrite 
e® prilejul celur trei 
■ealual de plai •£«■. 
Stat aid dala, aeriaori 
da lebcitare din par
tea nor penonaliUțl 
Ititațiflce, care ap re
dus teaportaala deo- 
aehlfl a cercurilor 
peaira buua prepStirw 
a eJerOar. Sesinea 
ăia IMS a reunit cele 
■ai valoroase dintre 
la cri rU a elaborate de 
cel peaie SM de Mem
bri al cercărilor de 
reala 1. istorie, stilate 
■aturale. a capra He, 
cztelauie. Mici. ■ala-
■ atici, ■uita dlu ru
lerate Mad realizate 
pa baia aael doca-
■ eatlri aaple. ■iau- 
tioasa ta blMlotecL

pe teren, Yizttînd o- 
blectivo Industriale, 
■uzee, expoziții. Mul
te din aceste teme pri
vesc viata. Istoria gl 
cultura Olteniei, as
pecte ale dezvoltării 
economice gi sociale a 
regiunii. Sesiunea ur
sitoare va avea loc 
In luna martie 1M7, 
dar elevii ie pregă
tesc peatni ea Iaci da 
la sllrșltul anului șco
lar frecat, cind a-aa 
repartizat femele și 
i-a flcut o temeinică 
Instruire metodici. Se 
lucrează In colectiv. 
Membrii cercului de 
rom Ini șt cei ai cer
cului literar ,,.Mlhai 
Em ia eseu* șl-au pro
pus ca obiectiv cen
tral valorificarea crea
ției populare oltene, 
la același timp, elevii 
vor întocmi scurte 
■oaografil ale vieții 
și activității unor fol
cloriști olteni (Teodor 
Bălișel, Ion Tuțescu, 
Nicolae Dumitra gen gl 
alții). Vor ti. de ase
menea. studiate mono
grafic clteva reviste

oltene : „Ramuri",
„Gînd șl slovă olte
nească”, „Datina*.

Cei din cercul da 
Istorie pregătesc lu
crări documentare a- 
supra unor monumen
te istorice locale șl 
regionale, colegii lor 
de la chimie studiază 
aspectele valorificării 
bogățiilor suhsolului 
regiunii Oltenia în 
anii puterii populare. 
La cercul de matema
tică se întocmesc mi
cromonografii ale vie
ții unor matematicieni 
a căror biografie este 
legată de regiune, ca 
Gheorghe Țițelca, Si- 
niion Stoilov $i Nfco- 
lae Balaban. In sfîr- 
șlt< elaborarea mono
grafiei liceului, an
trenează un mare du- 
măr de elevi, din 
loate cercurile. lată 
numai cîteva din e«e- 
ocupările memhrilor 
cercurilor științifice 
dintr-o școală în care 
acestea se bucură de 
adevărata lor menire.

T. ION

MINDRIA DE A APARE PE SCENĂ
Eote In tradițiile școlirtedl 

noastre «i consacre eveni- 
mecielor însemnate iau nu In 
calendar, bucuriilor lor șco
lare. serbări, să urce podiu
mul ar« amatoare, să-și In
cinte profesorii, părinții și 
colegii cu reușite artistice. 
Datr. mărturisesc cu oarecare 
tristețe, că s-a stins puțin din 
eferresxnța pe care o eu- 
oo^tââu școlile In răstimpul 
pregătirii serbărilor. în timpul 
desfășurării lor. Elevii urcă 
mai rar pe scena școlii. In for
mațiile corale și orchestrale, 
in echipe de dansuri.

Să nu fiu greșit înțeles. 
Știu că există un ritm de 
viață modem, care, fără să 
vrei, te fură în ritmul altor 
cintece. altor dansuri, șî pe 
care elevii le știu, din păcate 
mai mult în calitate de specta
tori Dar serbarea școlară nu

va fi niciodată demodată, ori- 
ciți ani se vor scurge, oricîte 
dansuri și cintece noi se vor 
înscrie la rubrica „modem". 

Mărturisesc că am citit cu 
satisfacție consemnarea făcută 
In lucrările recentei Plenare 
a C.C. al U.T.C., de a se acor
da un loc aparte serbării de 
început și de sfîrșit de an șco
lar. Era necesară această adu
cere aminte, această subli
niere. Altminteri, asemenea 
evenimente din calendarul vie
ții școlare, capabile să stringă 
intr-un impresionant mă
nunchi talente și disponibili
tăți — riscau a trece uneori 
fără coloritul specific al unei 
sărbători, așa cum s-a încetă
țenit de multă vreme. Dar 
iată că tradiția este repusă în 
drepturile ei și am asistat, 
chiar în întîia zi a acestui an 
școlar la o sărbătoare gîndită

și trăită după legile atft de 
frumoase ale școlii românești 

Eu aș merge insă mai de
parte, cutezind să spun că e 
nevoie, de mai multe serbări 
școlare, nu numai la început 
și la sfîrșit de an școlar. Să 
le stimulăm mai mult elevilor 
mîndria de a urca pe scena 
școlii. îmi amintesc din anii 
mei de liceu cît de numeroase 
erau serbările. Unele clase a- 
veau coruri cu renume, altele 
dansatori, iar altele pregăteau 
scenete sau chiar piese de tea
tru. Serbarea se repeta 
chiar de mai multe ori. în alte 
dăți, elevii plecau sîmba- 
ta și duminica, în scurte 
turnee, invitați să susțină 
serbări intr-un sat, pe o scenă 
din oraș, într-o altă școală. 
Am și exemple mai re
cente. Anul trecut, liceul 
nostru a prezentat la televi

ziune o ierbare reprezentatlvS. 
Despre serbarea aceasta se 
vorbește și acum. Liceul a fost 
solicitat să susțină serbări în 
„avanpremieră" și apoi, după 
apariția la televiziune, să re
pete spectacolul în sala tea
trului din oraș. Dar... cu o 
floare nu se face primăvară.

Spunînd toate acestea, mă 
călăuzesc după niște principii 
pedagogice. Realitatea vieții 
de școală trăită ca elev și 
profesor, mi-a întărit convin
gerea că în asemenea mo
mente, prilejuite de serbările 
școlare, elevii se apropie 
foarte mult, colectivul se su
dează. Cum ? Există o ambiție 
pozitivă de a avea succes, 
de a primi aplauze. Dar solida
ritatea și ambiția de pe scenă, 
coboară firesc în sala de clasă 
transformîndu-se în solidarita
tea la învățătură, în ambiția

„FILIALA LICEALA" A STUDIULUI FOLCLORIC
La Craiova a luat 

ființă cercul tinerilor 
folcloriști constituit din 
30 de elevi ai Liceului 
pedagogic și elevi din 
alte școli ale orasuluL 
Încă in prima ședință a 
cercului s-au făcut nu
meroase propuneri. Ele
vul Gheorghe Roșoga 
din anul TI B al Institu
tului pedaqogic, spre e- 
iemplu, aduce în cercul 
folcloriștilor o experien
ță personală. Pasionat 
culegător de doine vechi 
și noi din Valea Motru- 
lui, el este cunoscut si 
ca Interpret vnral al cu
legerilor proprii în an

samblul artistic „Nico
lae Bălcescu". „Ar ti 
bine — spunea el — să 
existe în fiecare școală 
un „colt folcloric", care 
să reflecte activitatea 
cercului nostru. Mai mult 
imprimările muzicale pe 
care le vom face, noi 
folcloriștii, să fie folosite 
la serile cultural-distrac- 
tive din școli". Tovarășul 
profesor Anatole Cores- 
cu. secretarul comitetu
lui U.T.C. a! Liceului 
pedagogic, propunea or
ganizarea unor simpozi
oane cu tema „Pagini 
din Istoria neamului o- 
glindite in creațiile fol

clorice". „Eu sint din 
regiunea Argeș, dar a- 
vem mulți colegi veniți 
în școală de prin toată 
tara ; vom aduce în cerc 
creații folclorice, speci
fice locului natal — 
spunea eleva Aneta Meș- 
teru de la Liceul peda
gogic. Bunica mea, în 
vîrstă de 84 de ani, îmi 
spunea in vacantă mul
te proverbe și zică lori; 
de la dlnsa știu și foar
te multe cîntece vechi 
dar niciodată nu m-am 
gindit să le notez. In 
aceeași ședință au fost 
recomandate centrele pri
melor deplasări j vizite

la Fondul de documen
tare al Academiei, o vi% 
zită, în vacantă, Ia In
stitutul de istoria litera
turii și folclor din Bucu
rești etc.

începutul s-a făcut în 
prima sa ședință, cercul 
și-a propus să dezvăluie 
cele mai interesante ex
periențe ale elevilor care 
au „vechime" în studiul 
folclorului și să dea, prin 
intermediu] specialistu
lui, cîteva indicații meto
dice.

în etapa de început, 
cercul și-a propus cîte
va expuneri tinute de 
specialiști, despre meto

dologia și conținutul o- 
biectului de cercetare în 
domeniul folclorului. Bi
neînțeles, nu vor lipsi 
exemplificările făcute de 
înșiși membrii cercului. 
Următoarea reuniune a 
cercului va prilejui au
dierea primelor materia
le culese : cîntece, doine 
vechi, zicători și prover
be culese de la bătrînil 
satelor.

VIORICA IOVITĂ 
secretar al Comitetului 

orășenesc Craiova 
al U.T.C.

de a avea note mari, în atmos
fera colegială generatoare a 
spiritului de echipă drept, exi
gent

Și apoi, serbările îl aduc mal 
mult pe părinți alături de 
școală. Cine nu știe că părin
tele este dornic, îi place să-și 
vadă copilul pe scenă „produ- 
cîndu-se". A le satisface a- 
ceastă dorință este, aș spune, 
o datorie. îmi amintesc că Ia 
serbările noastre veneau pă
rinții de prin sate. își vedeau 
copiii, îi admirau, discutau la 
școală, că i-au lăsat pe mîini 
bune. în școlile de fete, 
acestea se întreceau a se arăta 
și gospodine, nu numai arti
ste. De multe ori, elevele 
pregăteau șl un bufet, și-și 
tratau invitații. Aceasta îm
plinea atmosfera sărbăto
rească, familiară, caldă, recon
fortantă. De serbarea liceului 
se știa în oraș, se vorbea jn 
oraș. Era și serbarea orașului. 
Cred că acest eveniment șco
lar poate recăpăta întreaga lui 
amploare și semnificație, în- 
cîț în felul acesta am avea la 
sfîrșit de an o serbare a tutu
ror serbărilor, dintr-un an de 
școală.

prof. HERMAN SCHMIT 
director adjunct al Liceului 

„Gh. Lazăr" 
din Sibiu
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bările cititorilor • Viața

Procesai verb*] a consemnat ca exactitate și ultima sec
vență a adunării de dare de seamă și alegeri :

— Vă mulțumim pentru încrederea acordată. Cu spriji
nul vostru ne vom strădui să îndeplinim ceea ce ne-am pro
pus, să facem ea activitatea organizației noastre să fie și 
mai bogată.

De la data cind membrii noului birou an rostit aceste cu
vinte au trecut destule zile. întrebarea cum își respecta an
gajamentul luat In fața organizației- nu este, deci, deloc 
prematură. O dovedesc. In parte, și răspunsurile.

VIAȚA DE ORGANIZAȚIE i

în organizațiile de bază U. T. C

I

nu

D. MATAI.Â

erga-
S.M.T.
ăttuu

■
:at

n-a 
it nici pregătirea adu

la

După adunările de alegeri

tinerilor la în- 
sarcinilor de 
la realizarea 
intr-un ritm 

și de calitate

un iapt ; attt reie- 
clt și vorbitorii 

referit foarte insis- 
la unele acțiuni 

In realitate, au fost

NOILE BIROURI

LA L UCR U
„Prima noartrd - tătâne 

alegeri* ne tpune 
ȘTEFAN USASDRON1, cere 
răspunde de ex!i-
fiecare în biroul organizației 
U.T.C. de la tirmatoria nr. 1 
a Uzinei „Victoria" din Ci- 
lan, a fost o diacuție «mc- 
nunțitd Intre îoți membrii bi
roului, la care s wrii-ripaî fi 
secretarul cotKiWiUsi U.T.C. 
pe uziad și ua actirirt al Co- 
mitetaltH orășenesc, unde «rn 
stabilit cu pxeririe lorct’-lee 
fiecdruîa și modul fa rz’? e’e 
vor fi rezolvate. După areariâ 
dueatrie îrr.?xt la concret. 
Eu, de exemplu, am luat lepd- 
iura cu fiecare rină’- 
m-am «nteresat de ri- 
deplinint awpuju.r.enre ’.or 
individuale Tw întrecerea 
cialistd, de greutdfile pe care 
le întîmpind, am interrenit la 
maiștrii lor pentru a le solu
ționa anumite cereri. în același 
timp le-am rorbit despre 
cursurile de ridicare s cilifi- 
cârii care te vor deschide 
peste pu;in timp și care au ca 
scop ari milarea unor noi sor
timente pentru producția inu
lui 1967, determ fr • ndu-i pe 
toți sd se înscrie ș: sd parti
cipe efectiv la aceste cursuri. 
Pentru perioada care urmează 
ne-am propus apoi să stimu
lăm mișcarea de inovații și ra- 
tionalizdri în Hndul tineri Io-, 
A și fost popularizată, în acest

in parte, 
sătul fu

ior 
so

Ziua bună

se cunoaște*

scop, tematica îmbunătățirilor 
tehnologice care se cer aduse 
în secția noastră. Am început 
sd pregătim un concurj pen
tru stabilirea celui maț bun 
turnător care se va tine la 15 
decembrie, ilm înscris deja 
un număr destul de mare da 
tineri.

Și ceilalți membri ai noului 
birou, au de făcut deja cite un 
mic „bilanț".

— Ne-am îngrijit ca toți ti
nerii din organizația noastră 
sd fie la curent cu ce se in- 
tîmplă în țară și în lume, în- 
demnindu-i să se aboneze la 
diferite ziare și reviste, măr
turisește tovarășul PETRU 
UD1LA, responsabil în cadrul 
biroului U.T.C. cu problemele 
de educație. Am reușit astfel 
ca pe luna în curs fiecare 
tînăr utecist sau neutecist să 
fie abonat la cite un ziar, cei 
mai mulți la „Scinteia tinere
tului", iar noi, membrii bi
roului, ne-am abonat și la re
vista „Tînărul leninist". O altă 
acțiune a fost informarea po
litică pe care am făcut-o cu 
prilejul ultimei adunări gene
rale și pe care ne-am propus 
s-o permanentizăm. Conside
răm, de asemenea, un merit 
al organizației noastre faptul 
că la importanta dezbatere pe 
marginea proiectului noii legi 
s pensiilor, toți tinerii au avut 
o participare activă; noi 
i-am ajutat să studieze, să cu
noască temeinic conținutul 
noilor prevederi, să înțeleagă 
că noua lege a pensiilor face 
parte dintr-un larg complex 
de măsuri ale partidului și 
statului nostru, pentru creș
terea nivelului de viață al po
porului.

Responsabilă cu munca cul
tural-sportivă, tovarășa STE
LA JURJ nu rămîne nici ea 
mai prejos: Am vizionat în 
colectiv cu toți tinerii două 
spectacole de teatru. Am făcut 
după adunarea de alegeri o 
excursie cu autocarele pe 
Valea Oltului, iar pînă la sfir- 
șitul lunii noiembrie intențio
năm sd vizităm și Bucureș- 
tiul, așa cum ne-am propus în 
planul de activități.

Cum s-ar spune, biroul 
U.T.C. de la turnătoria nr. 1 
a Uzinei „Victoria" din Călan, 
a pornit cu „dreptul".

LAL ROMULUS

VA FI NEVOIE SI DE
A PATRA PERSOANĂ ?

Cu d*va zile înainte, la 
S.M.T. Călugâreni — raionul 
Giurgiu, avusese loc adunarea 
de alegeri a organizației 
U.T.C. Acum, se găseau la -un 
Ioc citiva din cei ce fuseseră 
prezenți și la adunare : 
Tical, secretarul nou ales 
biroului 
Gheorghe Mazilu, 
secretarului, fostul 
vechiului organ, și 
jenaru, secretam!
U.T.C icoală-S M T. Discu
țiile au pornit și s-au întors 
tot timpul la aceleași între
bări : Cum trebuie să ne or
ganizăm activitatea de azi îna
inte ? Care sint problemele 
mai urgente ?

Ne-am întrebat însă și noi 
atunci, cu oarecare indiscre
ție poate, de ce Interlccuîeri! 
noștri nu apelează ’.a planul 
de activități. Adunarea gene
rală votace un asemenea plan 
și el fusese întocmit tocmai 
pentru a jalona activitatea 
noului birou, pentru a-i în
lătura din drum întrebările 
inutilei O scurtă privire asu
pra dosarului de alegeri ne-a 
lămurit îas? pe declin sei
nul de eri c simpJfe
h’rtie care, se vede tre«na.. 
trebuie >5 exir.e undeva, in- 
tr-un dosar, pentru că a fs 
n-ara nimeni ce învăța i - 
formulele sale : „Vccr. antrena 
toți tinerii La efe-riuarei lu
crărilor—• ; 3Vom ei uca tine
retul în așa fel Incit—*; „Vcwn 
folosi cele ma:. eficieit* me
tode de întărire a Muc-Âtut 
comuniste—*: „Vom derfărj-* 
ample activități !n 
muncii culturale—* -Uff. for
malismul ăsta I

Intr-un feL situația este 
Insă explicabilă. Prewctul 
planului de măsuri a fort în
tocmit de vechiul organ care 
propunea astfel noului jrgsn. 
tot stilul său de munca- O 
consultare a părerilor ussb 
număr dt mai mart de tineri 
ar fi scos la iveală, așa cum a 
șl scos de altfel, eu totul alte 
proiecte, declt cele trecute 
mod forma! Intr-un așa-zii 
plan de activitate. Coniuita
rea aceasta nu este însă sin
gurul lucru pe care vechiul 
birou l-a lăsat nefăcut. O pu
tea face Insă cineva de la 
comitetul raional chiar In 
timpul adunării de alegeri. A 
făcut-o 7

Ion 
al 

organizației de bază, 
locțiitorul 

secretar al 
Stelian Bă- 
comitetului

L-am întrebat pe tovarășul 
Nîcolae Niculescu, secretar al 
comitetului raional Giurgiu al 
U.T.C. (era normal să ne _ a- 
dreiăm dînsiilut fiindcă parti
cipase la adunarea de alegeri). 
Tov. Niculescu era insă ne
mulțumit și de darea de sea
mă. Si pe bună dreptate:

— Vorbește mai mult des
pre sarcinile de producție, iar 
despre activitatea orvanizaVe’ 
prea puțin. Dar ce mai puteam 
face In dimineața adunării ? 
Nu puteam să amin adunarea, 
fiindcă a doboară, cine știe...

Dar de ce trebuia amînată 
adunarea ? Cu cîteva zile mai 
Rainie, rJ o săpîămînâ even
tual, nu se putea face lucrul 
acestz ?

AHăm Insă că tov. Nicu- 
'escu a condus numai aduna
rea de alegeri ri nu știe cine 
a pregătit-o d* fapt Cine a 
„pregătit-o“, am auzît la Că- 
kigăreni : primai secretar, 
tov. Petre Coșoiu, fusese odată 
pe acolo, s dat cîteva mdica- 
V-î ri— gata. Materialele* pre- 
gătite pentru adunare n-au 
•^ai fost văzute de nfcjes;

xreea deel: A* aecre*»-

aleger-îe-r La rindx îlu 
li-eetz a dat ri ei Lnd_ca- 
ai In adunare 
srnv.tatea

despre sport", „ceva despre 
tematica adunărilor genera
le") apoi, în prima ședință a 
biroului proaspăt ales a făcut 
tot in grabă, repartizarea 
funcțiilor și... „spor la treabă 
băieți".

Bineînțeles, mai mult nici 
nu putea face pentru că
cunoștea organizația, ci făcu
se doar act de prezență la a- 
dunare. De aceea, in mod fi
resc. tot dînsul era de părere 
că „trebuie lă se dură neapă
rat cineva din biroul raional 
ca *ă-i instruiască". Da, dar 
cine ?

Tov. Niculescu răspunde cu 
seninătate : secretam! cu pro
bleme organizatorice.

Așadar, o ■ treia persoană, 
o a treia persoană care 
sprijii ’ . ’
nării și n-a participat r 
deV^Sudarea et

Pînă un a-alta. biroul 
nizaiiei U.T.C- de la 
Căîugăren: n-a aștepta* 
ghioot din afară și bine 
HcuL Ar fi avut de 
oleacă. Primii pași au fw' de 
an» !r. urrrJL Cum vor

L&â parii următori d^că 
a rtîrJîet'ursi raional 
ru cor.tir.ua £? se r»l- 
*©< at2t ie msesizabu?

Ctaa «te acest tinlr 1 A 
trUt. a rreictrt |l t-a jacat 
prtatra >aaticrele sari, pe 
■■b ichelele (nalte ale con- 
■tracțiilor «1 sufletul Iul a 
erei cat cu aceste lnaglnl 
ale j*h Here lor. ale urnirii, 
ale eforturilor uriașe, ale 
patosului creator. Iu mod 
firesc a CTuacut șl In el 
drageatea pentru uriașele 
achellxtl și uAxuinfa ca el 
fnsnpi si da vini construc
tor : ...Mi-an plicul întot
deauna edificiile Înalte, a- 
vlntate, fraaaoasa". Și por
țile au last deschise pentru 
visele și aspirațiile 
CiliE Petrescu eite 
student In anul I al 
cuitiții de arhitecturi, 
(■plinit ten 1B zile, 18 
ani. A intrat al optspre
zecelea la lacultate. 11 ani 
de tuvlțihiri l-au adus 11 
premii. As tizi î Aproape 
■■ are curtate pentru cite 
ara de glad sl Iaci : „La 
SIwMta. In Flgiraș, e o 
vale splendid!. Vid acolo 
un modern hote! alpin, o 
stațiune de schi, cu telefe
rice, cu schi-lifturi, cu te
rasa Inserție... Ml flndesc 
la un teatru. Un teatru de 
un gen aparte".

Visurile și energia vtrs- 
tel de 1B aui_

Mo : O niCAX

Â kvum
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0 MSEATUIRECARE PUTEA
El TOARTE REUȘITA

lndlieren.* de swr- r- .*e de muncă patriotică fnlflate de organizațiile U.T.C. se bucură pretutindeni de o largă partici
pare. E ceea ne spune șl această imagine surprinsă pe șantierul unui viitor parc din raionul 23 August, din Capitală.

u

Comitetul orășenesc U.T.C. 
Pitești a organizat recent 
prima ședință de instruire a 
organelor U.T.C. la care au 
participat elevii liceelor din 
oraș, hotărîndu-se ca urmă
toarea să se țină cu activul 
școlilor profesionale. O primă 
direcție spre care a fost orien
tat conținutul acestef instru
iri se referă la îmbunătățirea 
activității birourilor organiza
țiilor de baza pe baza însuși
rii temeinice atît a sarcinilor 
cît și a metodelor de muncă 
corespunzătoare îndeplinirii 
lor. în acest scop, în perioada 
24—29 octombrie punindu-se 
un accent deosebit pe studiul 
individual, au fost amănunțit 
studiate documentele Congre
sului al VIII-lea al U.T.C., sta
tutul U.T.C., documentele ple
narei C.C. al U.T.C. din 1 oc
tombrie a.c., instrucțiunile cu 
pfivire la primirea în U.T.C. 
a noilor membri, încasarea co
tizației, ținerea evidenței 
membrilor etc.

în urma acestui studiu, în 
cadrul instruirii s-a rezervat 
timp pentru clarificarea de
plină a tuturor problemelor. 
Timp de mai bine de o oră au 
fost puse întrebări asupra 
unor probleme neclare din 
materialele studiate, s-au fă
cut propuneri concrete cu pri
vire la formele și metodele 
eficiente. Dezbaterile în legă
tură cu perioada cînd este po
trivit să se țină informă.. po
litice au evidențiat că acestea

ie pot ține lunar, in adunarea 
generală sau ori de cite ori e 
nevoie, op inf nd pentru infor
mările politice de sinteză ți
nute de profeson, ziariști, 
activiști cu munci de răspun
dere a căror competență reu
șește să trezeșecâ un interes 
sporit din partea uteciștilor și 
elevilor.

în cuvîntul lor, vorbitorii 
s-au referit apoi la formele de 
colaborare intre biroul orga
nizației de bază pe clasă și di
riginte, au cerut amănunte în 
legătură cu colectivele de elevi 
pe ani de studii, au propus 
schimburi de experiență intre 
organizațiile din licee pe dife
rite teme (reuniuni, activități 
sportive, probleme ale vieții 
interne de organizație) și-au 
apus părerea in legătură cu 
excursiile, cu privire la ale
gerea traseelor, accentul fiind 
pus pe latura lor educativă.

Toate aceste dezbateri au 
relevat interesul elevilor pen
tru problemele expuse în do
cumente, aplicate la situațiile 
concrete din organizațiile lor. 
A urmat apoi expunerea „Cum 
trebuie să lucreze birourile 
organizațiilor U.T.C. pentru 
aplicarea în viața a sarcinilor 
reieșite din documentele Con
gresului al VllI-lea al U.T.C., 
ale plenarei din 1 octombrie 
și a instrucțiunilor cu privire 
la primirea în U.T.C., încasa
rea cotizației și ținerea evi
denței membrilor", fiind scoa-

se In relief cele mai importan
te idei ale acestor documente, 
pentru realizarea cărora toate 
organizațiile U.T.C. trebuie să 
desfășoare o intensă activitate 
politico-organizatorică în rîn- 
dul tinerilor.

S-a pus un deosebit accent 
pe principala îndatorire pa
triotică a elevilort aceea de

însemnări privind
INSTRUIREA NOILOR

BIROURI U.T.C. DIN LICEELE
ORAȘULUI PITEȘTI

a-și însuși cunoștințe temei
nice, de a dovedi o matură 
gindire politică, străduindu-se 
să-și formeze un larg orizont 
de cultură generală — aces
tea obținîndu-se prin atitudi
nea de seriozitate față de stu
diu, prin crearea unei opinii 
colective care să intervină o- 
perativ și eficace împotriva pre
gătirii superficiale a abaterilor 
de la disciplina școlară, prin 
strînsa legătură cu cadrele di
dactice a organizației U.T.C., 
prin organizarea acțiunilor 
extrașcolare și atragerea tutu
ror uteciștilor la activitățile

politic o-educative inițiate de 
organizația U.T.C.

La instruire s-a pus un 
cent deosebit pe adunarea 
nerală, subliniindu-se rolul a- 
cesteia în întreaga muncă de 
educare a > tineretului școlar. 
De aceea, adunările generale 
trebuie pregătite cu multă răs
pundere. S-au subliniat, de 
asemenea, modul cum trebuie 
organizată activitatea extra- 
școlară, insistîndu-se îndeosebi 
asupra cercului de sport și 
turism, s-au precizat sarcinile 
concrete, specifice fiecărei 
funcții din cadrul birourilor 
(secretarul organizației U.T.C., 
locțiitor de secretar U.T.C., 
responsabil cu munca de edu
cație politică, responsabil cu 
învățătura și disciplina, res
ponsabil cu munca culturală, 
responsabil cu munca patrio
tică etc.), precum și sarcinile 
secretarului organizației de 
bază în domeniul evidenței 
membrilor.

P&rticipanților la instruire 
li s-a oferit în urma acestei 
expuneri posibilitatea de a 
participa și la cîteva demon
strații practice. Astfel au fost 
invitați să participe la o adu
nare generală temeinic pregă
tită, a organizației U.T.C. din 
clasa a XI-a M. de la Liceul 
nr. 2. Pe ordinea de zi au fi
gurat 2 puncte : o expunere 
privind „Politica 
partidului și statului nostru", 
iar Ia punctul doi, primirea de 
noi membri.

ac- 
ge-

externă a

documente 
totodată 
din pru
de a fi 
casei de

Instrulrea s-a încheiat cu o 
seară distractivă (ziua elevu
lui) organizată de Liceul nr. 2, 
răspunzînd nu numai sarcini
lor prevăzute de
pe această linie, ci 
concretizîndu-se una 
punerile lor: aceea 
incluse în programul 
cultură a tineretului din oraș, 
pe lingă celelalte activități și 
asemenea manifestări care să 
se adreseze în exclusivitate 
elevilor.

Reușita acestei Instruiri, 
care a avut loc la Pitești, do
vedește grija comitetului oră
șenesc U.T.C. pentru pregăti
rea activului U.T.C. din școli 
pentru ridicarea nivelului ac
tivităților pe baza instruc
țiunilor, documentelor UTC și 
a experienței dobîndite. în 
acest sens, tovarășul Ion Iile, 
prim-secretar al comitetului 
orășenesc U.T.C. mărturisea : 
„Ne-am străduit să facem ceva 
cît mai practic și să valorifi
căm experiența noastră din 
anii trecuți. Un lucru de real 
folos a fost consultarea largă 
a elevilor, a uteeiștilor din 
activ în alcătuirea programu
lui instruirii. Datorită acestui 
fapt, pentru ei a fost util și 
interesant, iar pentru noi — o 
experiență pozitivă pe care o 
vom continua și în Instruirea 
ce va avea loc cu activul 
U.T.C. din școlile profesionale 
și tehnice.

v. bAvescu

Recent, biroul Comite
tului regional Hunedoara 
al U. T. C. a luat ini
țiativa organizării unei 
consfătuiri a activului 
U. T. C. din întreprin
derile și șantierele 
de construcții ale regiu
nii In scopul populariză
rii șl generalizării forme
lor și metodelor de mo
bilizare a 
deplinirea 
producție, 
lucrărilor 
mai rapid 
tot mai ridicată. O Iniția
tivă mai mult declt lău
dabilă. Numărul mare al 
invilaților (peste 200) și 
componența lor — ute- 
ciști, secretari ai organi
zațiilor U.T.C. maiștri, 
ingineri, șeii de loturi — 
dădeau asigurarea unei 
reușite depline.

Așteptările n-au fost 
însă, confirmate declt in 
parte.

Mai întîi a fost prezen
tat un referat de către 
comitetul U.T.C. al între
prinderii de construcții 
siderurgice Hunedoara. 
Propunîndu-și să prezin
te experiența organiza
țiilor U.T.C. de pe șantie
rele acestei Întreprinderi 
referatul a spus într- 
adevăr lucruri interesan
te. Și din cuvîntările 
unora dintre participant! 
s-au putut, de asemenea, 
desprinde unele metode 
valoroase, cîteva experi
ențe vrednice de a fi 
preluate și extinse.

Aceste lucruri au fost 
însă puține. Și despre 
ele s-a vorbit doar în 
treacăt.

In al doilea rînd, numă
rul celor care s-au în
scris la discuții a fost 
destul de mic. Concepută 
ca o consfătuire în care 
dezbaterile sd constituie 
conținutul principal, acest 
neajuns s-a încercat să 
fie suplinit prin cuvin- 
țări lungi, pe alocuri 
plicticoase, unii 
vorbitori reierindu-se a- 
proape în exclusivitate 
la probleme tehnico-or- 
ganizatorice, pierzindu-se 
din vedere scopul con
sfătuirii : acela de a ge
neraliza forme și metode 
specifice organizației 
U.T.C. La un moment dpt 
aveai impresia că e 
vorba de o consfătuire 
de producție.

Vina — în ultima in
stanță — nu este, însă a 
celor care au vorbit, ci 
a tovarășilor de la comi
tetul regional U.T.C. care

dintre

nu au știut să canalizeze 
discuțiile spre scopul 
propus, care au acceptat 
ca atît în referatul pre
zentat cît și în luările de 
cuvlnt sd se insiste asu
pra unor aspecte privind 
modul cum a fost înde
plinit planul producției 
globale, în ce proporții a 
fost realizată productivi
tatea muncii, ce econo
mii s-au obținui la prețul 
de cost, elfi tineri sint 
evidențiați in întrecerea 
socialistă — generali
zarea experienței In mun
ca de organizație fiind 
expediată cu destulă u- 
șurință

Trebuie să mal amintim 
încă 
ratuj 
s-au 
tent 
care,
organizate de cdtre sin
dicat sau conducerile ad
ministrative. Oare orga
nizațiile U.T.C. au orga
nizat dezbaterea cifrelor 
de plan ? Oare ele se 
ocupă de organizarea 
cursurilor de calificare 
și de ridicarea califică
rii ? Nu. Nu ele I Nici nu 
intră în atribuțiile orga
nizațiilor U.T.C. sd tacă 
așa 
este de 
eficient 
inițiază 
acțiuni 
scopul.
sar, deci, ca aceste con
fuzii — și nu numai 
acestea — să fie înlătu
rate de către organiza
tori, iar în întreaga con
sfătuire sd se insiste mai 
mult pe ceea ce este spe
cific organizației U.T.C.

Deficiențe au existat și 
în modul în care a fost 
organizată propriu-zis 
consfătuirea. Deși cu o 
săptămînă in urmă ea 
fusese amînată din lipsă 
de participare, in special 
a celor de la I.C.S.H., a 
doua oară au lipsit peste 
50 de invitați, în primul 
rînd conducătorii de 
loturi și șantiere, ceea ce 
a făcut ca unele propu
neri, doleanțe ale tineri
lor sd rămînă fără un 
ecou imediat.

Cu siguranță că dacă 
nu existau aceste pete 
consfătuirea putea fi 
foarte bună.

ceva 1 Datqtia lor 
a sprijini cit mai 
pe cel care le 

pentru ca aceste 
să-și atingă 

Ar ii fost nece-

ALEXANDRU 
BALGRADEAN 
corespondentul 

„Scînteii tinerelului' 
pentru regiunea 

Hunedoara

cor.tir.ua
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ACTUALITATEA
Ce poate și ce nu 

poate rezolva 
ceasul al 12-lea

Prezentarea scrisorilor de acreditare 
de către ambasadorul Iranului la București
La 16 noiembrie, președin

tele Consiliului de Stat al Re
publicii Socialiste România, 
Chivu Stoica, a primit pe noul 
ambasador extraordinar și 
plenipotențiar al Iranului la 
București. Soltan Hossein Va- 
kili Sanandaji, care și-a pre
zentat scrisorile de acreditare.

Cu acest prilej, au rostit 
cuvîntări ambasadorul Soltan 
Hossein Vakili Sanandaji și 
președintele Consiliului de 
Stat al Republicii Socialiste 
România, Chivu Stoica.

După prezentarea scrisorilor 
de acreditare, între președin
tele Consiliului de Stat al Re
publicii Socialiste România și 
ambasadorul extraordinar și 
plenipotențiar al Iranului, a 
avut loc o convorbire cordială.

La ceremonia prezentării 
scrisorilor de acreditare și la 
convorbire au participat Gri- 
gore Geamănu, secretarul Con
siliului de Stat, și George 
Macovescu, adjunct al minis
trului afacerilor externe.

(Agerpres)

MODERNIZĂRI DE DRUMURI

PITEȘTI — (de la 
corespondentul no
stru).

De curtnd a fost 
terminată asfalta
rea șoselei Slatlna- 
Drăgănești Olt. S-a 
Încheiat astfel ac

țiunea de moderni
zare a drumurilor 
care leagă centrele 
raionale de orașul 
Pitești.

In prezent se exe
cută lucrări de mo

dernizare șl asfal
tare pe traseele Me- 
rlșanl — Mușetești. 
CImpulung — Sto- 
inești — Tîrgo- 
viște, Vitomirești — 
Cuca șl altele. Imagine de pe șantierul modernei fabrici de mobilă care se construiește in orașul Vaslui

STAȚIE 
AUTOMATĂ 

DE 
INFORMARE 

A CĂLĂTORILOR
De ctteva zile cititorilor, 

care descind In moderna gară 
C.F.D. din Brayov 11 aa afară 
o surpriză pe ctl da plăcută 
pe attt de utilă. In tunelul de 
Ieșiră a fost montată o stafie 
automată de Informații. Prin- 
tr-o simplă apăsare pe buton, 
călătorul capătă informațiile 
necesare relerltoare la trolei
buzul sau autobuzul pe care 
trebuie «S-l la pentru a alun
ge în oraș la punctul dorit.

Stația se compune dintr-o 
hartă mare luminoasă avînd 
Înăcrise pe ea principalele ar
tere ale orajnlnl. uzinele si 
fabricile, instituțiile de culturi 
Si artă, traseele cltre princi
palele cabaie turistice, marile 
magazine etc. De a parte si de 
alta a bărtu sînt diapaae finiri 
de butoane avînd înscrise pe 
tăblițe cele mal frecvente In
formații pe care le-ar solicita 
călătorii. Astfel, dacă un tu
rist vrea să meargă să vizite
ze vestita „Biserica Neagrâ*. 
apăstnd pe butonul ca Indica
ția respectivă, pe hartă 11 va 
apare, prin aprinderea unor 
beculețe colorate, străzile pe 
care trebuie lă ie deplaseze, 
trolelbnznl cu care poate călă
tori si stația de cobortre.

Inițiativa al se pare demnă 
de toată lauda mal ales neutra 
gara unul OTaj atît de frecven
tat de turiști. Blae ar fi dacă 
organele C.F.R. «1 sfatarile 
populare a-ar îucrlll al monte
ze asemenea stații automate 
d» informații fu cît nil unite 
gări.

ION SERBU

• SPORT*
TURNEUL INTERNATIONAL DE HANDBAL FEMININ

Azi, la Ploiești: orele 14 30

UN MECI DE

SURISUL ZEIȚEI FORTUNA
Cuplajul handbalistic de marți 

seara, din sala Floreasca, a fost 
agreabil, de un bun nivel tehnic, 
cu faze care 
tribunele.
Întâlnit echipele București 
ret) ți Moscova. ~ 
meritorie de luni seara, 
făcut 
lumii 
du-se probabil după eforturile de
puse, fetele noastre n-au mai fă
cut față jocului rutinatelor repre
zentante ale handbalului sovietic. 
Jocul lor a evidențiat, de astă 
dată, țl mai pregnant unele caren
țe de ordin tehnic ți tactic : au 
irosit anapoda mingi, din pase 
grețite sau din neatenție. Am re
ținut Jocul mai bun prestat de 
Rozalia Șooț, Neagae Lucrețla. 
Elena Dobircaanu ți Elena Șimo. 
Dar toate fetele sa dovedesc a fi 
speranțe veritabile. Cu o condiție 
însă : ca la antrenamente să facă 
o pregătire da o lntens’tate care 
să le dea senzația că un meci e 
mult mai uțor. Dacă Intlrzlem mai 
mult^ asupra evoluției celor mai 
tinere reprezentante ale handba
lului românesc, o facem dintr-un 
motiv cunoscut : in martie, anul 
viitor, deci peste 4 luni numai, va 
itm loc In Olanda, prima ediția

au încălzit adesea 
In prima partidă s-au 

(tine- 
După evoluția 

clnd au 
cu campioanele 

resimțin-
meci egal 
de data aceasta,

a campionatului mondial de hand
bal feminin destinat reprezentati
velor de tineret unde, desigur, 
vom participa cu pretenții *1 aspi
rații la o comportare care să nu 
știrbească deloc prestigiul de lar
gă notorietate mondială a (colii 
românești de handbal.

A doua partidă a fost de fapt o 
reeditare a finalei campionatului 
mondial. Protagoniste : echipele
selecționate ale Belgradului ți 
Budapestei. Jacul a fost deosebit 
de viu disputat, începutul primei

BUCUREȘTI (tinereii — MOS
COVA 9—11 (5—71

BELGRAD — BUDAPESTA 
io—a 14—ai

iugoslave, a făcut ca pînă la pau
ză lnfrlngerea vicecampioanelor 
să pară iminentă. Dar, cum de obi
cei, experiența are întotdeauna 
un rol important în momentele di
ficile, de grea cumpănă, ți aici ea 
a Tăsturnat toate calculele făcute 
ad-hac, producînd surpriza. In 
repriza secundă ele au avut o re
venire surprinzătoare. Mira Jasici, 
deși avea un incomod bandaj la 
un picior, a marcat spectaculos 51 
puternic cîteva goluri la rînd, 
Mara Velnovicl, Andjela Radovan, 
Zlata Rehemojak ți Miladinovicî, 
un portar cu extraordinare reflexe, 
ți nu numai ele, 
virtuos înalta clasă 
făclnd-o pe zeița 
tuna iS le rurîdă.
sură ce vlcecamploanele demon
strau pasiunea revanșei ți execu
ții tehnice subtile ți extrem de 
rapide, mareînd gol după gol, Tn- 
cintînd publicul, partenerele lor 
de joc de le Budapesta n-au mai 
reușit nimic, iube«timladu-ți par
că titlul c*-l dețin. Ele au trebuit 
să guste fără să se poată socoti 
victime incidentale din amarul tn- 
frlngeriL

au demonstrat 
pe care o au. 

norocului For- 
Sorții, pa ml-

MARE ATRACȚIE

FRĂTtlA FABER 
(Polonia)

de la orele 
„Petrolul*

reprize lâslnd să se Întrevadă o 
victorie clară, fără dificultăți, a 
campioanelor lumii. Ele au con
dus la un moment dat cu 4—1 |i 
se părea că zestrea va CTețte ver
tiginos. Portarul titular, E. Gurics, 
a apărat, o vreme, excelent. Clta- 
va greșeli datorate neatenției sau 
„tirul* defect al unor Incite ars

RECENSÂMÎNT 
ORNITOLOGIC

Ornitologii clujeni au efec
tuat de curînd un interesant 
recensămînt al păsărilor răpi
toare. El au stabilit. în urma 
observațiilor efectuate în mun
ții Carpați, ca și în cîteva 
ținuturi din TransUrania, că 
vulturii — aceste adevărate 
podoabe ale văzduhului mun
ților noștri — sînt pe cale de 
dispariție. A fost notată o 
singură pereche de vulturi 
bruni în Retezat, dar fără o 
dovadă certă că ea ar fi cuibă
rită aici.

Pornindu-se de la aceste 
constatări, s-au propus măsuri 
concrete care să ducă la o 
ocrotire sigură a acestor mo
numente ale naturii.

(Agerpres)

Un bloca) care se va dovedi inutil: șutul este necruțător 
șL. ud nou gol.

Foto: VIOREL RABA
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14,30 : Fotbal : România — 
Polonia. Transmisiune de la 
Ploiești ; 18,00: Pentru cei
mici : Filmul „Aventura ve
selă" — Pentru tineretul șco
lar : „România pitorească
1966“. Pe Dunăre (emisiunea a 
III-a) : 19,00 : Telejurnalul de 
seară ; 19,23 : Desene ani
mate ; 19,30 : Orașele muzicii : 
Stockholm ; 20,00 : Filmul
„Lily“ ; 21,15 : Debuturi ;
transmisie din sala Clubului 
finanțe-bănci, str. Doamnei 
nr. 2 ; 22,30 : Telejurnalul de 
noapte.

(Urmare din pag. a I-a)

trînețe. Dacă pensionarea de 
boală este definitivă pensia se 
poate transforma în pensie de 
bătrînețe și înainte de limita 
legală de vîrstă. întrebarea 
tovarășului N. Olteanu, de la 
secția Construcții Metalice, se 
referă Ia cazul femeilor care, 
avînd 3—4 copii sub 10 ani, își 
întrerup activitatea pentru 
creșterea lor ; această întreru
pere se ia în considerare la 
vechimea în cîmpul muncii?

Iată răspunsul:
— Conform art. 14, lit. 2, 

întreruperea în activitate pen
tru timpul cît o persoană în
grijește unul sau mai multi 
copii în vîrstă de pînă la 10 
ani este justificată, adică nu 
se penalizează, dar nu se con
sideră vechime în cîmpul 
muncii.

La întrebarea „cum se in
terpretează aliniatele 2 și 5 
din art. 29 al proiectului de 
Iege“, tovarășul Al. Doscan, 
primește următorul răspuns :

— Alineatul 2 din art. 29 
prevede că invalizii de gradul 
III, nerevizuibili, care au ve
chime în muncă de cel puțin 
25 de ani, bărbații, și 20 ani, 
femeile, au dreptul Ia pensia 
pentru limită de vîrstă, chiar

V. CĂBULEA

P E

Azi, lnceplnd 
14,30, pe stadionul 
din Ploiești va avea loc par
tida internațională de fotbal 
dintre reprezentativele A ale 
României și Poloniei. Printre 
rezultatele de prestigiu obți
nute de oaspeți se numără a- 
ce! 1—1 cu Anglia la Lh’er- 
pool și cu Argentina la Buenos 
Aires. Cu o frumoasă carte de 
vizită se prezintă și formația 
noastră sau unii dintre eomoo- 
nentîi ei. Meciul, suscită deci 
un legitim interes. Bdieffi noștri 
Încep partida desigur cu un a- 
vans moroi deloc negii fobii: 
reprezentativa Poloniei a în
vins o singură dală naționala 
României fn 1932 prin golul 
Înscris de actualul antrenor 
Mathvas care însoțește oaspe
ții. De atunci nu au mai ciști- 
gat niciodată in fața nostrd.

U R
• BcfaJpc masculină de baschet Steaua București debutează as

tă seară în ediția 1966—*907 a Cupei Campton.lor europe-i*, în-
tâ'mnd formatie aurtricl Kuesring Energie din Vient

Partida, care m va desfășura In sala Floreasca cu încăpere de 
la ora 30. fl ecadui dearbitml B Stafcev Thilgana) si M. Cxiffrs 
(Ungaria).

• Dapl medul da la Hooston. care l-a fnrtnj prin K O. teh
nic în repriza a 3-a pe Cleveland Willass. carnp:onul mond:al de 
box la categoria grea. Cassm Clay, a coefer=st perfectarea mectu’.u; 
cu Ernie Terrell . dețlzJtoml rthxhii" to ver?nmea organizației 
W.B.A. (World Boxing AsocratJcnJ IntEnirea dintre Cay li Terrell 
va avea loc la 6 februarie 1907

• La Ludwigshafen O. F. Germanii s-a disputat cea da-a doua 
întitnlra dintre re prezentat: vela de box ala R. F. Garmana si Ceho
slovaciei. La capitel ud disputa echilibrata cala două echipe au 
terminat la egalitate : 10—IU

și fermele metalice de la 
U. U. M. Orașul dr. Pe
tru Groza“ și grinzile prefa
bricate de la I. P. Craiova. 
Existența acestor greutăți a 
frînat serios ritmul de lucru 
pe șantier.

Cauzele sînt deci și cunos
cute și evitabile. Dar ele au 
fost trecute „cu vederea* la 
timpul potrivit. Ne interesăm, 
de pildă, de ce au sosit cu în
târziere documentația și auto
macaraua, de ce din aprilie și 
pînă în noiembrie întreprin
derea 6 construcții Craiova 
nu a putut asigura șantierului 
dulgherii necesari ?

Cerem explicații celor în 
drept pentru greutățile create 
constructorului.

— Documentația ? — se în
treabă mirat tovarășul ing. 
Ion Grecu, șeful proiectului 
ca și cum ar fl auzit pentru 
prima dată despre așa ceva. 
Documentația a fost predată 
în linii generale la termen.

Proiectantul se disculpă de 
răspunderea ce-i revine pen
tru întârzierea ritmului de 
lucru din cauza neasigurării Ia 
vreme a documentației. N-ar 
fi oare cazul ca în situațiile 
în care pe șantiere se creează 
perturbați! și rămîneri în 
urmă din cauza nesosiril la 
vreme a proiectelor, a modifi
cărilor de soluții, să aibă răs
punderi materiale și organele 
de proiectare ?

— Planul de Investiții pe 
întregul an nu va fi realizat 
la fabrica de azbociment — 
arăta tovarășul ing. SORIN 
ROTARU, director adjunct în 
Direcția de lucrări capitale. 
Cauzele nu depind de cons
tructori (cifrele de plan s-au 
bazat pe studiul tehnico-eco- 
nomie iar pe șantier s-an fă
cut economii la deviz). Am luat 
măsuri si redistribuim pe alte 
șantiere din regiune plafonul 
de Investiții nerealizat alei. 
Acum ajutăm șantierul să 
scurteze termenele de punere 
In funcțiune pentru etapa I.

Metodele cu care „ajută" 
Direcția lucrări capitale șan
tierul sînt de-a dreptul curioa
se. Nu-i asigură timp de două 
luni o automacara și lucrările 
întârzie pe motivul că „utila
jul a avut program de lucru 
pe șantierul fabricii din Bi- 
caz. Dar această planificare, 
ca un utilaj indispensabil 
pentru amîndouă fabricile să 
fie prezent în același timp și 
la Tg. Jiu și Bicaz, nu același 
for tutelar (Direcția lucrări ca
pitale) a făcut-o ? în locul unui 
ajutor, care ar fi trebuit să se 
concretizeze în organizarea 
superioară a muncii. în coor
donarea livrării materialelor 
necesare (o parte din ele pro
venind chiar din ministerul 
tutelar — prefabricatele) . In 
asigurarea cadrelor calificate, 
direcția generală li reduce — 
ooate tocmai ca o compensa
ție a ajutorului dat — planul 
de investiții în penultima lună 
a anului

Aceasta ar fi pe scurt „ra
diografia* planului de inves
tiții pe 1966 Să revenim insă 
la perspectivele punerii în 
funcțiune. Angajamentul luat, 
de a scurta cu trei luni ter
menul de punere în funcțiu- 

• ne. este posibil de realizat 
numai In condițiile creșterii 
răspunderii față de realiza
rea planului de investiții a 
constructorului a benficary- 
luL d a organelor tutelare. 
Dar pentru aceasta trebuie re
zolvate de urgență clteva pro
bleme. Prima ar fi (de altfel 
este inexplicabil de ce n-a 
fost rezolvată pînă acum, de
oarece planul desfășurător de 
punere !n funcțiune prevedea 
acest lucru încă din iulie) 
numirea uei când aceri a fa
bricii de aiboeiflieat care să 
coordoneie lacrarile de mon
tare. cel puțin a utilajelor teh

nologice. A doua ar fl ! ur
gentarea reanalizării de către 
D.L.C. In colaborare cu M.I.C.M. 
a repartițiilor șl termenelor de 
livrare a utilajelor care nu 
sînt corelate la ora actuală în 
toate cazurile cu angajamen
tul și datele punerii în func
țiune. A treia — și poate cea 
mai importantă — este asigu
rarea cadrelor pentru fabrica 
de azbociment și pregătirea 
lor corespunzătoare. Benefici
arul de investiții a tratat cu 
foarte multă ușurință această 
problemă. Dacă admitem, con
form angajamentului, că la 30 
martie încep probele tehnolo
gice, atunci unde sînt cadrele 
de bază, maiștri, șefii de echi
pe, tehnologii — care ar tre
bui să ia parte, alături de 
montori, la efectuarea princi
palelor lucrări de montai ? AU 
fost trimiși abia pe 6 noiem
brie la Bicaz la școlarizare 30 
de tratamentiști.

Un grup de 10 cadre tehni
ce cu pregătire medie și supe
rioară va fi trimis la specia
lizare în străinătate. Conside
rentele pe baza cărora o 
parte dn aceștia au fost reco
mandați pentru sDecializare 
sînt de neînțeles. Sînt reco
mandați ingineri și maiștri 
care nu vor lucra efectiv în 
cadrul fabricii de azbociment, 
în schimb nu sînt recomandați: 
viitorul șef de fabrică, tehno
logi sl maiștri de exploatare 
care sînt chemați să conducă 
procesul tehnologic. Atunci 
care este rațiunea specializă
rii ?

...Ceasul al doisprezecelea nu 
ooate rezolva multiolele pro
bleme pe care le ridică inves
tiția unui obiectiv cu punere 
în funcțiune foarte apropiată. 
Socotim că este necesar ca 
Ministerul Industriei Cons
trucțiilor care știe bine cîte 
dificultăți au apărut. exact 
din aceleași cauze la nunerea 
în funcțiune a fabricii de ci
ment. să privească cu maxi
mum de răspundere aceste 
probleme și să ia măsurile ce 
se impun.

Comoditatea... 
exigențelor

E foarte greu. Ecaterina P. mă 
ajută :

— De altfel, nici nu avem 
timp_ Eu mi-am luat un sfert 
de normă ta altă instituție, so
țul meu are o catedră la facul
tate...

N-o întreb, dar gîndesc că 
din plictiseală și-a mai umplut 
timpul liber cu ore suplimen
tare. Căci vine o vreme cînd 
banii îți prisosesc, ci nd hai
nele. lucmrUe, mașina te sa
tisfac $i trine o ureme cînd 
copiii ar putea sd acopere cli
pele teme, cînd grijile zilnice 
s-au terminat, etnd oboseala 
insesizabilă a unor gînduri 
fără perspectivă copleșește...

— Acum, recunoaște Ecate- 
rina P_, ar fi și ttrziu... Sîntem 
prea comozi.

4r
Inginerul Constantin D. s-a 

rdsdtorit mai târziu. în primii 
ani de căsătorie au călătorit, 
s-att distrat, și-au cumpărat 
marina... Se scuză că nu are 
casă și pentru asta nu s-au 
gîndit la copii. Aș fi vrut sâ-l 
întreb dacă știe cit costă con
strucția unei case personale, 
dacă echivalează cu costul 
un^i macini. Era inginer, mi 
s-a părut inutil să-i pun o în
trebare atît de rimpld...

Lipsa de locuință intră și ea 
în categoria exigentelor. „Am 
o tingurd cameră, dar aș vrea 
trei, nu am intrare separată, și 
de aceea nu pot să mă gîndesc 
încă ta copil"... Spiritul de 
prevedere este demn de toată 
lauda, ca yi nevoia de a asi
gura copiilor tăi condiții pe 
care nu le-ai avut tu... Este un 
răspuns la o stare de lucruri 
care-ți permite să aspiri tot 
mal sus, să gîndești tot mai 
departe... Se intîmplă însă să 
gindești atît de departe tncît

să Uiți de unde, pentru ce al 
vrut să fii exigent și rămîi de
odată singur, admirîndu-ți ma
șina, carnetul de C.E.C....

★
Proiectanta Valeria B. are, 

în 13 ani de căsătorie, un copil.
— Ar fi o diferență mult 

prea mare să mai avem acum 
încă unul...

Reluăm problema exigențe
lor. Intr-adevăr, este și cazul 
ei, dar discutăm teoretizând r 

— Mulți dintre noi venim 
din familii care au avut o si
tuație grea, mulți copii, salarii 
mici... Noi ne-am ajuns, cum 
se spune, și vrem să trăim mai 
comod decît au trăit părinții 
noștri...

— Ce înseamnă „mai co
mod" ?

— Fără mulți copii, fără 
griji, noi, femeile vrem, prin- 
tr-o meserie, să fim indepen
dente... Și apoi, bărbații nu 
vor să aibă, în aceste condiții, 
obligații în plus...

★
Copiilor alintați li se spune 

așa : ce mai vrei ? dacă aș pu
tea, ți-aș da și luna de pe cer... 
Inginerul Mircea P. îmi părea 
a fi un tată... alintat. Are un 
singur copil și discuția noastră 
a surprins constatări demne de 
reținut.

— Timpul, mi-a spus el, 
n-avem timp să mai creștem 
și alt copil. $i apoi credeți că 
un singur copil nu înseamnă 
destulă cheltuială ? mă întrea
bă inginerul Mircea P. Voi în
cepe să-l învăț limbi străine, 
asta costa, femeia care să aibă 
grijă de el, costă...

Notez : în medie, în familia 
P. se cîștigă lunar 5 000 lei. 
„Plus primele" completează 
Inginerul Mircea P. Casă au, 
mașină au... încerc să înțeleg. 
Unde începe preocuparea rea
lă, umană, nobilă pentru viață 
și viitorul frumos pe care poți 
să-l faci copiilor tăi și unde 
începe comoditatea, renunța
rea, egoismul pînă la urmă, 
ascuns sub masca „exigențe
lor" ?

Întîlniscm mulți părinți cu 
un singur copil care-mi expli
cau pedagogic, efortul lor de 
a-i transmite aspirațiile, visu
rile, de a se realiza prin ei. 
Nu-și doreau încă un copil 
pentru ca să nu-și împartă 
dragostea părintească, să de
pună întreaga comoară într-un 
singur suflet. Unii, cum este 
proiectanta Valeria B., arhi
tectul Gheorghe P. recunosc și 
neajunsurile unei educații în
dreptate spre un singur om, 
dar dincolo de această auto
critică, rămtn comozi în pro
priul lor egoism, gindindu-se 
acum, încă tineri fiind, la cea
surile. zilele de foarte aproa
pe. Mă gindeam la familia P. 
la singurătatea lor ; e drept că 
dorința de a deveni un mare 
om de știință este o aspirație 
nobilă, umană, dar rămîne, 
fără o la fel de umană dorință 
de a-si continua idealurile în 
proprii lor copii, seacă, ca un 
înveliș frumos dar nu totdea
una exptimînd un conținut 
profund. E firesc să dorești să 
trăiești bine, comod, liniștit, e 
firesc să taci eforturi pentru 
a-ți realiza o viață pe măsura 
ta, dar nu e firesc să uiți, că 
dincolo de realizarea ta profe
sională, cea umană, de pers
pectivă în generații a numelui, 
a gîndurilor și sentimentelor, 
este la fel de importantă.

Oameni in calea 
apelor...

IN FOLOSUL TĂU Șl AL
dacă nu au împlinit această 
vîrstă. Această pensie pentru 
limită de vîrstă se acordă pen
sionarului, din oficiu, conform 
al. 5, ori de cîte ori aceasta 
este mai avantajoasă.

Tovarășul Constantin Pișea 
întreabă cum se calculează 
sporul pentru vechimea ne
întreruptă în Întreprindere.

Răspuns : Conform art 13 a- 
cest spor se calculează astfel :

Continuitate fn muncă fn 
aceeași unitate

Sporul Îs pensii stabiliți 
(in procente)

10—15 ani 4
15—20 ani 7

peste 20 ani 11

întrebînd dacă stagiul mili
tar și anii de ucenicie se con
sideră vechime la pensie, to
varășul I. Drăghici află că :

— Stagiul militar intră în 
calculul anilor de pensie, iar 
anii de ucenicie numai dacă 
sînt dovediți cu acte valabile 
conform decretului privitor la 
cărțile de muncă (ucenic sala

riat sau cu dovada cotizării pe 
cărțulie).

Arătînd că prelungirea vîr- 
stei de pensionare oglindește 
dorința multor oameni ai mun
cii, reglorul Haralambie Gher
man a spus:

— Cunoaștem cazuri din în
treprinderea noastră cînd o 
serie de specialiști care tre

buiau să Iasă la pensie inter - 
veneau pe tot felul de căi 
pentru a obține posibilitatea 
de a lucra in continuare. în
treprinderea noastră avea ne
voie de el, dar conform vechii 
legi, întîmpina greutăți în ob
ținerea aprobărilor necesare. 
Prevederile noului proiect al 
legii pensiilor vin tocmai în 
sprijinul îndeplinirii acestei 
cerințe a zilelor noastre.

De asemenea, consider ca 
justa încadrarea în grupele de 
muncă după criteriul locului 
de muncă șl nu după profe
siune.

Subliniind că prelungirea 
vîrstei de pensionare consti
tuie o urmare firească a con
dițiilor de muncă mai bune, a 
introducerii tehnicii noi și 
automatizării, cum șl a ridi
cării protecției muncii la o 
problemă fundamentală a sta
tului. tovarășul ing. Constan
tin Melinte a vorbit și despre 
importanța practică a unor 
alte prevederi noi din proiect:

MUNCII
— Sporul de pensie acordai 

pentru continuitatea îndelun
gată în aceeași unitate de pro
ducție va cointeresa oamenii 
să nu-și schimbe întreprinde
rea și, implicit, ÎI va lega mai 
mult de colectivul în care 
muncesc.

Stabilirea salariului tarifar 
ca bază de calcul al pensiei 
constituie, de asemenea, un 
puternic stimulent pentru ri
dicarea necontenită a califi
cării profesionale.

Arătînd foloasele de care se 
va bucura personal conform 
noii legi a pensiilor, munci
torul Marin Ștefan a făcut ur
mătorul calcul al pensiei pe 
care o va primi în 1975, cînd 
va ieși la pensie cu o vechi
me în muncă de 38 ani :

80 la sută la un
salariu tarifar da
1 020 lei s 816 Iei

13 la sută pentru
13 ani vechime 
peste vechimea 
minimă = 133 lei

Total = 949 lei

10 la sută pentru 
continuitate în între
prindere peste 20 ani

= 95 Iei
Total = 1 044 lei

Tntrucît pensia depășește sa
lariul tarifar, voi primi o su
mă egală cu salariul pe care-1 
am. La aceasta se vor adăuga 
și cei 10 la sută pensia supli
mentară pe care o voi primi 
pentru cel 8 ani în care voi 
contribui cu 2 la sută, deci : 
1 020 + 102 = 1 122 lei pen
sie integrală.

— îmbunătățirea substanți
ală a tuturor pensiilor ne face 
să privim fără grijă și cu 
mândrie viitorul — spune Ma
rin Ștefan. Aceste noi măsuri 
luate în vederea ridicării ni
velului de trai al întregului 
popor, constituie o oglindire a 
eforturilor și realizărilor noa
stre pe drumul construcției 
desfășurate a socialismului, 
sub conducerea înțeleaptă a 
partidului.

re al nunului s-a așezat, ca 
semn al prețuirii și conform 
tradiției colectivului — ingi
nerul șef 1). „Finule, te rog, 
haidem! Avem un necaz cu un 
screper. E izolat și nu-l putem 
aduce la atelier. Și nici altul 
în locul Iul nu avem. Apele 
Dunării cresc și, de nu inter
venim e jale f"

De nici-o vorbă în plus n-a 
mai fost nevoie. $i-a luat sa
lopeta și împreună cu alți trei 
băieți au trecut mlaștina de 
unde abia a doua zi seara s-au 
înapoiat. în spatele lor se au
zeau însă bătăile sacadate file 
motorului. Screperul lucra.. Si 
de cîte ort nu s-a întâmplat la 
fel pe șantierul de hidroame
liorații Dăbuleni-Celeiu 1 Pă
cat că nu s-a gîndit nimeni să 
completeze un jurnal al șantie
rului l

Treizeci și patru de kilome
tri și jumătate de dig s-au 
realizat în condiții foarte gre
le, dar într-un ritm inegalabil 
pe un alt șantier similar. 
4 000 000 metri cubi de pămint 
au fost excavați, arborii de pe 
aproape o mie de hectare au 
trebuit să fie defrișați, au fost 
dragați cîțiva kilometri de 
gîrlă, două batardouri au tre
buit create pentru a traversa 
cu digul tot atâtea privaturi. 
Șl toate acestea într-un an și 
jumătate de către un colectiv 
compus din mai puțin de o 
mie de oameni.

Mic, dar puternic f Aproape 
14 000 hectare au fost scoase 
din... gura apelor învolburate, 
redîndu-le agriculturii la în
treaga lor capacitate producti
vă. Apelînd la o singură cifră, 
ne dăm seama de eficiența in
vestițiilor făcute; anual în 
magazii vor fi depozitate circa 
70 000 000 kilograme de po
rumb.
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Intervenția 

reprezentantului 

român

Delegatul român Alex. 
Bălăci, președintele sub
comisiei I a programului 
pentru educație șl in
formație a U.N.E.S.C.O. 
a luat cuvintul în cursul 
dezbaterilor generale 
referitoare la capitolul 
informației din Proiec
tul de program și bu
get al U.N.E.S.C.O. pe 
1967—1968.

Delegatul român a subliniat 
rolul pe care-1 pot avea mij
loacele de informații de care 
dispune U.N.E.S.C.O., precum 
și statele membre, In larga 
popularizare a principalelor 
sarcini pe oare și le propune 
U.N.E.S.C.O. în următorii doi 
ani în domeniul educației, ști
inței și culturii.

Delegatul român a arătat că 
este necesar ca în activitatea 
sa de viitor U.N.E.S.C.O. să 
acorde o atenție mai mare 
conținutului informațiilor pe 
care le difuzează și să asigure 
o prezentare obiectivă, corectă 
și completă a faptelor. Alex 
Bălăci a menționat, de ase
menea, importanta pe care o 
are folosirea mijloacelor de 
informații în slujba cauzei 
păcii și înțelegerii internațio
nale. De asemenea, el a subli
niat importanța informației 
pentru dezvoltarea științei, 
educației și culturii prin utili
zarea tehnicii celei mai mo
deme, de la radio-1elevirune 
pînă la comunicațiile prin 
sateliți artificiali.

în încheiere, el s-a referit 
la rolul însemnat a', documen
tării în-lumea
si a ’ Sugerat, totodată, ca 
U.N.E.S.C.O. să acorde un vo
lum mărit de burse pentru 
pregătirea specialiștilor in 
acest domeniu, precum $i o 
mai justă repartiție a mijloa
celor bugetare, ceea ce ar per
mite o dezvoltare a ansamblu
lui activităților UAJLS.C.O 
dedicate capitolului informa
ției în cadrul Programului 
pentru 1967—1968.

Așa de mult s-i vorbit. !n- 
crpînd de la 2 august, de noi 
alegeri în San Marino, incit 
nimeni nu se mai îndoia că 
ele se vor ține cu adevărat. 
Rămînca doar de fixat data 
scrutinului. Dar, contrar tu
turor pronosticurilor, această 
dată n-a fost niciodată stabi
lită. După 100 de zile de cri
ză, vechea coaliție guverna
mentală și-a reluat postul ca 
și cum nimic na s-ar fi in- 
timplat.

Demisia guvernului a sur
venit, după cum se știe, ca ur
mare a moțiunii social-demo- 
crate care cerea abolirea vo
tului prin corespondență. îm
potriva acestui vot, opoziția 
se pronunțase în repetate rîn- 
duri. Guvernul, însă, (alcătuit 
din democrat-creștini și 
cial-democrați) s-a făcui 
nu observă împotrivirile :
titudine lesne de explicat, 
daca ținem cont că voturile 
sanmarinezilor, aflați peste 
hotare — o treime din popu
lația țării — reveneau aproa
pe exclusiv partidelor coaliți
ei guvernamentale. Cu timpul 
însă, aceste voturi au începui 
să revină tot mai mult parti
dului dcmocrat-creștin ; eînd 
procentul a ajuns Ia 90 la 
sută, partenerii social-demo- 
crați au ripostat. Și atunci ei

Participanților îa lucrări 
-au fost prezentate pin! 

acum mai multe proiecte de 
rezoluție in care se recoman
dă secretarului general să în
tocmească un raport asupra 
consecințelor posibile ale unei 
eventuale folopiri a armelor 
nucleare, se cere reafirmarea 
prevederi.or protocolului sem
nat la Geneva in anul 1925 cu 
privire la interziceiea folosi
rii gazelor asfixiante jî de 
altă naturi și a armelor bac
teriologice. se atrage atentia 
asupra pericolului pe ore-1 
implică zborurile avx**r.eîor. 
cu arme nucleare Ia bord. 
dincolo de frontierele napc- 
nale.

în ședința de marți au luat 
cuvintul pentru a expune po
ziția țărilor lor. față de pro
blema dezarmării generale și 
totale, reprezentanții Tunisi
ei, Marii Britanii, Bulgariei. 
Olandei și ai ai tor țări. A luat 
cuvintul, de asemenea. Mircea 
Malița. adjunct al ministrului 
a te cerilor externe, șeful dele
gației române la lucrările ac
tualei seci uni a Adunării Ge
nerale.
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aa fost aceia care an 
sa prim arc a vot aiul prin mres- 
pendent! (desigur. în traci t na 
mai pnteaa profita de eD. Așa 
s-a ajuns la rrixa declanșat! 
la 2 august.

Firește, fiecare a sperat 
rezolvare in favoarea 
Democrat-creștinii — care nn 
Îmbrățișau de Inc 
unor alegeri înainte de 
men — an e!utat să cointere
seze pe social-democrați in 
vederea unei soluții de com
promis. Consiliul general (p&r-

lamentai) s-a Întrunit de mai 
multe ort cei doi căpitani re
genți au avat consultări ea 
reprezentanții tuturor partide
lor. Intilnirile bilaterale 
tre democrați-creștini și 
cial-demoerați s-an ținut lanț. 
Zadarnic. Un nou govern nu 
apărea de nicăieri. Singura 
soluție posibilă păreau alege
rile generale. Pentru alegeri 
se pronunțau și partidele din 
opoziție — socialist și comu
nist. în timpul crizei aceste 
partide au susținut necesita
tea unor schimbări in struc-
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teari re
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preape Identic eu cel dinainte 
de 2 august. Nn s-a s*«s ni
mic despre mobilai disputei 
și aJ erixeL Cum rămine en 
satul prin enrespnndenți ? 
Var »ai pnne sacial-detBarri- 
ții prablema abalirii lai saa 
na ? Paate că. ulterior. între
gul da&ar va fi reluat Iasă 
in nici u cai la a dată apra- 

d« 
Hai parteneri var 
aarecare timp, sta-

ELtEjlA. — Vedere ■

Nava cosmică americană a 
amerizat marți în regiunea 
insulelor Antile. Zborul ei a 
marcat încheierea programu
lui spațial american cunoscut 
sub numele de „Gemini". A- 
cest program a fost executat 
în 20 de luni și, în esență, a 
demonstrat că omul este ca
pabil să construiască și să 
piloteze vehicule spațiale per
fect manevrabile, că manevra 
de întîlnire spațială nu pre
zintă dificultăți prea mari, că 
tehnica modernă poate realiza

joncțiunea a două nave cos
mice. Totodată, 
efectuate în 
program au 
poate trăi în 
derabilitate
In același timp, specialiștii a- 
preciază că trebuie depuse e- 
forturi în continuare pentru 
studierea condițiilor de muncă 
din Cosmos și pentru perfec
ționarea echipamentului care 
să permită cosmonauților să 
devină adevărați „muncitori 
cosmici".

experiențele 
cadrul acestui 
arătat că omul 

stare de impon- 
perioade lungi.

II STUDIUL OBEZITĂȚII

Cit timp trebuie să doarmă

oamenii ?
fia 8e ib~]. 4a r a-ga ai «a ol 
lor s-a adaptat rapid ii H an 
lacepnl U doaral aai aill 
!■ nrlad. la lăți acețti padeati 
a dispărut wazafia d« obosea 
11 ji m i1b |ni eu salt sal 
blue.

Pe baza acestor experiențe, 
dr. Tiller a ajoas la concluzia 
d. pe Bisară ce laateleail In 
virili. oaaeaM 1 rehale să doar- 
aă Bai salt și na să radnci 
durata soBUnlal.

Savantul sovietic G. TW»vili 
■ stabilit că oaBenll tn virili 
din Caucax dara cel puțin 1 
ore și cel Bnlt li—17 ora pe 
ii. adică în aedle II—13 ore 
în 24 ore. Acest ■■ de |tttațl 
consideră că prelungirea mb- 
nnlu] oamenilor In etate «te 
justificată dte punct de vedem 
fiziologic ca o reacție de pro
tecție a organisanlul lațl de 
factorii externi nefavorabili.

Deasupra R.D. Vietnam

Al 1557-lea avion
Unitățile partizanilor 

sud-vietnamezl au conti
nuat marți noaptea opera
țiunile de hărțuire împotri
va forțelor militare ameri
cane, staționate în imedi
ata apropiere a Saigonului, 
relatează agenția France 
Presse.

O unitate a primei divizii 
de infanterie americană a fost 
bombardată cu mortiere, în 
mai -nssîie ria^nri. suferind 
pietrei. I* provincia Tay 
Ntnh, trei elicoptere ameri
cane. atinee de tirul armelor 
de foc ale patrioților sud-vie t- 
nnmezi, au aterizat forțat și 
au putut fi salvate numai in 
urma ini erven ți ei aparatelor 
ce iau parte la operațiunea 
cunoscuta sub numele de „At
tleboro", începută in urmă cu 
o săptămină de coriand/imen-

BTimcan.

eleneat a 
reali *4 coapUce hir- 

ImbbS poli
tici oludeil. Cos- 
grml extraardiaar al 
PartMalai Mndi dia 
Olaada (partidal to- 
ciallxt) și-a lachciat 
IwcrSriJe deilișaralr 
la fflrșUal slptiBiuii 
trecute 14r3 «4 adopte 
■Ici o ho târî re.

De ce I Dat filed 
divergeațele dintre di
feritele curente din 
cadrul acestui partid. 
Congresul a loiewmal 
■■ prilej de aflrBare 
a aripei de aîlnga a 
partidului, din ca în 
ce Bal activă tu ulli- 
Bele luni. Iaci îna
inte de congree, 
ceaiU activitate a fă
cut ca Georges An
dersen «ă-și intituleze 
ii articol publicat la 
COMBAT : „Cotitură 
ipre atlaga la liedu
rile aociaHștllor olan
dezi*. Iu sala de coa- 
gres de la lctterdaB 
s-au fAcut auzite cere
rile organizați Hor lo
cale sociaiivte care 
m pronnatal lapo- 
triva participării O- 
landei la N.A.T.O. fl 
au cerat condaBnarea 
răzbelului de agresiu
ne al Statelor Volte diu 
VletaaB. NuBeroși o- 
ratori i-av declarat «I 
ÎBpolriva actualei li
nii politice a conduce
rii socialiste la pro- 
bleaa geruiil. Aces
te luări de poziție au 
contrastat cu declara
țiile făcute de Liderii 
partidului, printre care 
președintele fracțiunii 
parlaBcutare a Parti
dului Muncii. Neder- 
borsf. care a subliniat 
atașamentul față de 
Piața comună șl 
N.A.T.O. Cu toate a- 
cesiea, el a lost oe- 
voit să declare, pen
tru a răspunde, într e 
oarecare Băltiră, ca
riatelor masei de con- 
gresiști, că „N.A.T.O. 
trebuie să-și revizu
iască scopurile șl mij
loacele In condițiile 
atenuării încordării în 
Europa*. Același ora
tor a menționat nece
sitatea „de a pune Ia 
ordinea zilei problema 
reducerii 
de către 
pene*.

Pentru 
rentele s-a găsit o so-

a-

a islva apa-

american doborît
Dupd cum anunță agenția 

V.N.A., la 14 noiembrie a fost 
doborlt un alt avion ameri
can în zona Insulei Hom Me. 
Acesta este cel de-al 1 557-lea 
avion american doborît pînă 
în prezent pe teritoriul R. D. 
Vietnam.

★

scrisoare adresată 
armate și populației

I Un succes al artei 
muzicale

I 
I 
I
I 
I
I 
I 
l
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românești
VALENTIN GHEORGHIU 

DESPRE TURNEUL 

SĂU ÎN S.U.A.

De la Paris la Moscova, de la 
Atena la Montreal și de la Roma 
la New York și Washington, Va
lentin Gheorghiu a dat în ultimii 
doi ani zeci de concerte care au 
fost înscrise pe agenda celor mai 
interesante manifestări artistice 
ale unor centre de veche cultură 
muzicală. Zilele acestea, Valentin 
Gheorghiu s-a întors dintr-un 
lung turneu american legat în a- 
celașl timp da un strălucit debut 
international — al celui mai tinăr 
dintre tinerii pianiști romăni — 
Radu Lupu.

— După cite am fost in form iți. 
primul dv.’ turneu american a în
ceput Ia Fort-Worth.,.

— ...Reședința interesantei com
petiții internaționale ca poartă 
numele lui Van Clibum. Aici, timp 
de trei săptămîni, am fost unul 
din cei 17 membri ai juriului la 
care au mal participat, printre al
ții, Howard Hansen din S.U.Ă., 
Friederick Wuhrer din Austria, 
losef Gat din Ungaria, Lili Krau« 
din Noua Zeelandă, Espinosa din 
Columbia...

— Cîțl concurențl au partidpat 1

1

într-o 
forțelor 
din regiunea Vinh Linh (pro
vincia Quang Tri), președin
tele R. D. Vietnam, Ho Și Min, 
a salutat victoriile repurtate de 
acestea la 11 noiembrie, zi în 
care au fost doborîte șase a- 
vioane inamice și capturați 
numeroși piloți americani. 
Președintele Ho Și Min a rele
vat, totodată, succesele obți
nute de această regiune în 
domeniul producției, comuni
cațiilor și transporturilor, în 
lupta împotriva piraților ae
rului.

I 
I 
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I 
I
I 
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— 47 din 14 țări ale lumii, prin
tre care S.U.A., Franța, R. P. Ger
mană, Austria, Brazilia...

— Prin ce a-a detașat arta lui 
Radu Lupu î

— Deplina respectare a textu
lui muzical, maturitatea concepției, 
excepțională muzicalitate. Modul 
cum a interpretat în etapa finală 
a concursului concertele nr. 5 
Beethoven și nr. 2. de Prokofiev, 
au consfințit unanima impresie că 
ne aflăm în fața unui talent stră
lucit care va aduce, desigur, ală
turi de ceilalți pianiști din genera
ția sa, glorie artei muzicale româ
nești.

— Cnm a fost primită de public 
și presa americană evoluția tfnă- 
rulul pianist român î

•— Excelent. Așa cum prevede 
regulamentul concursului, Radu 
Lupu beneficiază de altfel în pre
zent de un lung turneu de con
certe în S.U.A. și Europa (Franța, 
Belgia, Danemarca, Olanda) care-i 
va' da prilejul unui fructuos con
tact cu iubitorii muzicii.

-— Dar această vizită americani

lnție procedurală șl 
problemele aflate în 
discuția congresului 
au fost trecute 
examinare unor 
all speciale.

Dar asemenea 
leative — și aceasta 
este opinia aproape 
unanimă a observato
rilor politici din Haga 

pot salva o și- 
confuză și 
Clei dilema po- 

olandeză 
fi circumscrisă

spre 
comi

pa-

in-

nu

— nB 
tuație 
certă. 
liHcă 
poate
doar în cadrul actua
lei criza guvernamen
tale de la izbucnirea 
căreia an trecut 30 de 
zile.

Actuala criză este 
a doua de la ultimele 
alegeri legislative

zfle, balanța de plăți 
va cunoaște un deficit 
de 800 de milioane de 
florini, iar șomajul 
este în creștere.

Alte evenimente, în 
contextul politic inter
national 
mutarea în Olanda a 
sediului comandamen
tului N.A.T.O. pentru 
Europa centrală, în 
fruntea căruia se gă
sește un general vest- 
german, au accentuat 
disensiunile Intergu- 
vernamen tale.

Toate acestea tre
buie apreciate in pers
pectiva alegerilor par
lamentare care ar ur
ma să 
Olanda 
viitor.

cum ar fi

aibă loc In 
tn mai anul 

In vederea

.1incertitudini
Ă

cînd partidul catolica 
obținut 50 do manda
te din totalul de 150, 
iar socialiștii 43. A- 
cest echilibru a favo
rizat constituirea unei 
coaliții guvernamen
tale in care se întil- 
neau tendințe, dară 
nu opuse, ce! puțin 
diferite. Urmarea a 
fost un anumit imobi
lism politic, atît pe 
plan intern, cit șl ex
tern, care a dus Ia 
crearea unei perma
nente stări de nemul
țumire în rîndul opi
niei publice olandeze.

Aceste nemulțumiri 
sînt accentuate de 
greutățile de ordin e- 
conomic ale Olandei. 
Ca să ne referim nu
mai la ultimele cifre 
făcute cunoscute în 
urmă doar cu cîteva
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consultării electorale, 
llecare partid caută 
tă-și creeze, desigur, 
un start cît mai bun, 
opoziția fiind mal pro
pice, din punct de 
vedere propagandistic, 
unui asemenea scop. 
Așa că actualul lider 
catolic, profesoiul 
Louis Joseph Maria 
Bee!, care a fost în
sărcinat cu o misiune 
de informare în vede
rea soluționării crizei, 
cu toată abilitatea-I 
politică cunoscută, 
pare să fie încă de
parte de o soluție a 
ecuației politice olan
deze care are nume
roase necunoscute. 
Congresul socialist nu 
a făcut decît să spo
rească Incertitudinea.

SERGIU BRAND
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nu s-a rezumat la juriul din Fort 
Worth...

— Am mal susținut un concert 
la Oak Ridge (Statul Tennesse). 
un recital la Washington și am 
înregistrat în Canada la Montreal 
un program de recital cu lucrări 
de Beethoven și Brahma.

— După aprecierile cronicarilor 
presei americane, concertele s-au 
bucurat de un deosebit succes. 
Permitetl-mi să amintesc cititorilor 
noștri cîteva citate dintre cele 
mal semnificative :

„Interpretarea de către V. 
Gheorghiu a concertului nr. 1. da 
Beethoven, a fost excelent, dove
dind stăpînire tehnică și o execu
ție plină de înțelegere (,,THE 
KNOXVILLE JOURNAL").

„Valentin Gheorghiu a reușit

I să scoată din pianul său un ton 
minunat, demonstrînd din plin tu
turor capacitățile sale de pianist

Ide mare clasă..." („THE WASHIN
GTON POST").

I„V. Gheorghiu este unul din cel 
mai distinși pianiști ai lumii* 
(„THE CHATTANOOGA TIMES*).

IOSIF SAVA

După alegerile

din Brazilia
Primele observații ale scru

tinului de marți din Brazilia 
pentru desemnarea celor 409 
membri ai Camerei Deputați- 
lor și o treime din membri 
Camerei Superioare se referă 
la participarea la vot. Agen
ția Associated Press relevă, 
că, din cei aproximativ 21,5 
milioane de alegători, numai 
18 milioane s-au prezentat la 
urne. Procentul abținerilor de 
20 la sută este apreciat ca fi
ind mai mare decît cel din a- 
legerile precedente. în unele 
state ca, spre exemplu, Minas 
Gerais, procentul celor care 
nu s-au prezentat la vot a fost 
de 30 la sută.

Zjua alegerilor a fost mar
cată de incidente în mai mul
te localități, deși circa 30 000 
de polițiști au fost mobilizați 
pentru „menținerea ordinei". 
Astfel, în nord-estul statului 
Pernambuco a avut Ioc un 
schimb de focuri, în urma că
ruia s-a înregistrat un mort 
și trei răniți. Incidente s-au 
petrecut și la Rio de Janeiro, 
poliția arestînd mai multe per
soane. Una dintre cele mai 
mari provocări împotriva opo
ziției este considerată asasina
rea Iui Joao Pocha. candidatul 
opoziției din Sqo Paulo. Poli
ția a încercat sa prezinte acest 
asasinat ca neavînd un carac
ter politic.

Primele rezultate nu vor f! 
cunoscute în cursul zilei de 
azi.
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